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� Kocaeli Odavizyon

KSO Yönetim Kurulu Başkanı Ayhan Zeytinoğlu sos-
yal güvenlik sistemindeki açığın giderek arttığını, 
EYT kapsamındaki emekliliklerin açığı daha da 

artıracağına dikkat çekerek “Bu alana yoğunlaşmamız, 
şimdiden çözüm üretmeye çalışmamız gerekli.” değer-
lendirmesinde bulundu. 

2022 yılında SGK’nın prim gelirinin yaklaşık 724 mil-
yar TL olarak gerçekleştiğini, buna karşın aynı yıl SGK’ya 
olan bütçe transferinin 389 milyar liraya ulaştığını 
hatırlatan Ayhan Zeytinoğlu “ Yani devlet katkısı prim 
gelirlerinin  yüzde 54’ü olarak gerçekleşti. Buna rağmen 
de SGK’da geçen yıl 39,7 milyar TL açık verildi.“ dedi. 

Bu yıl tablonun şimdiden fazlasıyla değiştiğine dik-
kat çeken Ayhan Zeytinoğlu :

“SGK’nın prim geliri ilk üç ayda 295 milyar TL oldu. 
Şimdiden bütçe transferi 131 milyar TL’ye ulaşarak prim 
gelirinin yüzde 44’ünü buldu. 

EYT kapsamında emekli olacak 2,5-5 milyon kişi ile 
birlikte SGK’nın açığının da artmaya devam edeceğini 
görüyoruz. Bu sorunu çözmek için çaba göstermemiz 
gerekli. Ekonomimizin bunu karşılayabilecek istihdam 
artışını sağlayabilmesi için de önlemlere ihtiyaç var.” 
değerlendirmesinde bulundu.

Başkan Zeytinoğlu başta ‘büyüme’ olmak üzere gün-
cel makroekonomik gelişmelere ilişkin olarak değerlen-
dirmelerde bulundu.

BÜYÜME
2023 Yılı I. çeyrek büyüme oranımız yüzde 4 olarak 

gerçekleşti. Bu oran ile verisi açıklanan; OECD ülkeleri 
arasında İrlanda’dan sonra ikinci, G20 ülkeleri arasında 
Endonezya ve Çin’den sonra üçüncü sırada yer aldık. 

Detaylara baktığımızda dış talep ve sanayinin büyü-
mesinde ivme kaybı olurken, hizmetler sektörü katkıları 
ile tüketim tarafında hane halkı harcamalarının öne 
çıktığını, en yüksek katkının hane halkı tüketiminden 
geldiğini görüyoruz. 

Dış ticaretin büyümeye katkısına baktığımızda ise  
ihracat büyümeye negatif etki ettiği, ithalatın da yük-
seldiği tespitlerimiz arasında. İlk çeyrekte ihracat artış 
hızında yavaşlamalar olmuştu. Tabi arzumuz ihracatın 
büyümeye katkısının artması yönünde. Döviz kurunun 
da ihracatı destekleyecek seviyede olmasını önemsiyo-

ruz. Bunun üretilebilme imkanı olan ürünlerin ülkemizde 
üretilmesini de yönlendirerek ithalat talebinin azalma-
sında da önemli bir destek unsuru olacağını düşünüyo-
ruz.

İlk çeyrekte yatırımların büyümeye katkısı yüzde 
4,9 olarak gerçekleşirken, alt kalemlerine baktığımız-
da; inşaat yatırımlarında yüzde 1,3 gözlenirken, makine 
ve teçhizat yatırımlarında yüzde 8,0 artış sağlandı. Bu 
kalemdeki artışların geleceğe yönelik üretim artışları 
açısından değerli olduğunu düşünüyoruz.

İHRACAT
Mayıs ayında ihracat yüzde 14,4 artışla  21 milyar 651 

milyon dolar olarak gerçekleşti. Mayıs itibariyle on iki 
aylık ihracatımız ise 254,4 milyar dolar oldu. 

İhracatın 1 milyar doların üzerinde gerçekleştiği 
ülkeler sıralamasında yüzde 21, 5 artış ve 1 milyar 810 
milyon dolar ile Almanya ilk sırayı aldı. ABD’ye ihra-
cat yüzde 2,8 artışla 1 milyar 307 milyon dolara çıktı. 
İngiltere’ye ihracat yüzde 15,8 artışla 1 milyar 51 milyon 
dolar oldu. 

Irak’a ihracat yüzde 3,8 artışla 1 milyar 12 milyon 
dolar, İspanya’ya ihracat yüzde 20,6 artışla 1 milyar 3 
milyon dolar, İtalya’ya ihracat yüzde 5 artışla 1 milyar 
dolar olarak gerçekleşti. AB ülkelerine ihracat yüzde 
13,9 artışla 9 milyar 98 milyon dolar olurken, Diğer Av-
rupa Ülkelerine ihracat yüzde 37,7 artışla 3 milyar 384 
milyon dolar olarak gerçekleşti. Avrupa’nın Türkiye’nin 
ihracatındaki payı yüzde 57,6 olarak gerçekleşti.

3 milyar 557 milyon dolar ihracat yapılan Yakın ve 
Ortadoğu Ülkeleri yüzde 12,2, 1 milyar 218 milyon dolar-
lık ihracat yapılan Kuzey Afrika Ülkeleri yüzde 20,4 pay 
aldı.

İTHALAT
Mayıs ayında ithalat yüzde 16 artışla 34 milyar 312 

milyon dolar olarak gerçekleşti. Yatırım malları itha-
latı yüzde 50,8 artışla 4,8 milyar dolar, hammaddeler 
ithalatı yüzde 50,8 artışla 25,4 milyar dolar, tüketim 
malları ithalatı yüzde 75,1 artışla 4,1 milyar dolar olarak 
gerçekleşti. Mayıs 2022’de 10,6 milyar dolar olan dış ti-
caret açığı yüzde 18,8 artışla 12 milyar 660 milyon dolar 
olarak gerçekleşti. 

“

Sosyal güvenlik sistemindeki açık 
artışına şimdiden çözüm gerekli

KSO Yönetim Kurulu Başkanı Zeytinoğlu: 

“SGK sistemindeki açığı kapatmak için istihdam artmalı” diyen 

[başkan’dan mektup ►
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KOCAELİ DIŞ TİCARETİ
Kocaeli Gümrüklerinden aldığımız verilere göre 

mayıs ayında Kocaeli’den gerçekleşen ihracat yüzde 7.4 
artışla 3 milyar 210 milyon dolara çıktı. İthalat ise yüzde 
21,2 artışla 7 milyar 399 milyon dolar oldu. İlk beş aylık 
dönemde ihracat yüzde0,3 artışla 15 milyar 596 milyon 
dolar, ithalat ise yüzde 13,4 artışla 33 milyar 106 milyon 
dolar oldu. 

CARİ AÇIK
Nisan ayında aylık cari açık 5,4 milyar dolar olurken, 

yıllık cari açık 57 milyar 804 milyon dolara yükseldi. Cari 
açığın yükselişindeki ana etken dış ticaret açığındaki 
artış oldu. Dış ticaret açığı 

Açıkta ana etken dış ticaret açığındaki artış oldu. Dış 
ticaret açığı 4,3 milyar dolardan  7,1 milyar dolara çıktı. 
Hizmet gelirleri ise 2,8 milyar dolardan 2,9 milyar dolara 
çıktı. Mayıs ayında da turizm gelirlerindeki artışın devam 
edeceğini düşünüyoruz. Ancak dış ticaret açığındaki yük-
seliş de cari açığa yansıyacaktır.

ENFLASYON
Enflasyon verilerine baktığımızda mayıs ayında TÜFE 

aylık yüzde 0,04 artışla yıllık yüzde 39,59 
olarak 
gerçekleş-
ti. ÜFE ise 
aylık yüzde 
0,65 artışla yıllık 
yüzde 40,76 
olarak ger-

çekleşti. Kurlarda hafif de olsa bir artış trendi var ancak 
enflasyonda baz etkisiyle gerilemenin devam ettiğini 
görüyoruz.Yıllık ÜFE’de geçen aya göre 11,35 puan, yıllık 
TÜFE’de ise 4,01 puan gerilemeler var. Haziran’da da baz 
etkisinin devam edebileceğini söyleyebiliriz.

KAPASİTE KULLANIMI
Mayıs ayı kapasite kullanım oranı yüzde 76 olarak 

gerçekleşti. Kapasite kullanımı geçen yıla göre 2 puan 
gerilerken, nisan ayına göre 0,6 puan artış gösterdi. 
Kocaeli’de ise kapasite kullanımı geçen yıla göre aynı 
seviyede kalarak yüzde 71,8 olarak gerçekleşti. 

SANAYİ ÜRETİMİ
Sanayi üretimi nisan ayında aylık yüzde 0,9, yıllık 

yüzde 1,2 gerileme gösterdi. Sanayi üretimindeki geri-
lemeye rağmen alt kalemlerine baktığımızda; sermaye 
malları üretiminde yıllık yüzde 17,7, orta yüksek tekno-
lojili ürünlerde yıllık yüzde 9,9, aylık yüzde 2’lik artışları 
değerli buluyoruz.

İŞSİZLİK
İşsizlik oranı nisan ayında 

bir önceki yılın aynı ayı-
na göre yüzde 0,7 puan 
gerilerken, mart ayına 
göre yüzde 0,1 puan 
yükselerek yüz- de 
10,2 olarak gerçek-
leşti. Mart-nisan 
ayları arasında çalışa-
bilir nüfus 48 bin kişi 
artarken, istihdam edi-
lenlerin sayısı 521 bin kişi 
artış gösterdi. Ocak 
ayında toplam 31 
milyon 821 bin kişi 
istihdam edilirken, 
istihdam nisan 
ayı itibariyle 31 
milyon 610 
bin kişiye 
geriledi.

“

Bağış yapmak isteyen üyeler için kredi 
kartı ile bağış yapma imkanı sağlandı.
İş Bankası, Ziraat Bankası ve Halk 
Bankası kartları için 6 taksit, 
Ziraat Bankası business kartları için 18 
taksit, 
Diğer bankaların kartları için tek çekim 
imkanı sunuldu.
Bu kapsamda, hepinizin desteklerini 
bekliyoruz.

√

√

√

√

Başkan Zeytinoğlu
“El Verin Ev Yapalım” kampanyası 
ile ilgili bir duyuru yaptı...
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Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği 
(TOBB) Başkanı M. Rifat Hisar-
cıklıoğlu, Türkiye’nin seçim 

sürecini sükunetle tamamladığını 
belirterek, “Artık seçimleri geride bı-
rakma, dengeleri yerine oturtma, daha 
huzurlu, daha mutlu ve daha müreffeh 
bir Türkiye için hep birlikte çok çalışma 
zamanıdır.” dedi. 

Hisarcıklıoğlu, Cumhurbaşkanı 
Recep Tayyip Erdoğan ve Ticaret Ba-
kanı Mehmet Muş’un katılımıyla TOBB 
79. Genel Kurulu kapsamında Birlik 
merkezinde düzenlenen Hizmet Şeref 
Belgesi Takdim Töreni’nde konuştu.

Yılın başlarında çok büyük bir afet 
yaşandığını anımsatan Hisarcıklıoğlu, 
6 Şubat’ta meydana gelen depremler-
de vefat eden vatandaşlara Allah’tan 
rahmet diledi.

Hisarcıklıoğlu, bugün camiaya en 
uzun süre hizmet etmiş çalışanlara 
hizmet şeref belgelerini takdim etmek 
üzere bir araya geldiklerini söyledi.

Türkiye’nin seçim sürecini süku-
netle ve suhuletle tamamladığını dile 
getiren Hisarcıklıoğlu, şöyle devam 
etti: “Sayın Cumhurbaşkanım milleti-
mizin teveccühüyle bir seçimden daha 
başarıyla çıktınız. Seçildikten sonra ilk 
olarak TOBB’a yaptığınız bu ziyareti, 
iş dünyasına verdiğiniz önemi gös-
termesi açısından çok değerli görü-
yor ve camiamız adına size teşekkür 
ediyoruz. Önceki 21 yılda olduğu gibi 
aynı azimle ve inançla çalışmayı 
sürdüreceğinizi biliyoruz. Reformcu 
ve icracı vizyonunuzla ülkemize yeni 
başarılar yaşatacağınıza inanıyo-
ruz. Sizi bir kez daha yürekten tebrik 
ediyoruz. Seçimlerde milli irade tecelli 
etti. Milletimiz, ferasetiyle tercihi-
ni yaptı. Cumhurbaşkanı’mız Sayın 
Recep Tayyip Erdoğan’ı, ülkemizi, 
Cumhuriyet’imizin yeni yüzyılına taşı-
mak üzere görevlendirdi. Artık seçim-
leri geride bırakma, dengeleri yerine 
oturtma, daha huzurlu, daha mutlu 

ve daha müreffeh bir Türkiye için hep 
birlikte çok çalışma zamanıdır.”

Hisarcıklıoğlu, Cumhurbaşkanı 
Erdoğan’ın iş hayatından geldiğine, 
üretim ve ticaretin zorluklarına vakıf 
olduğuna vurgu yaptı. Cumhurbaşka-
nı Erdoğan’ın reel sektörden gelmiş 
biri olarak hep özel sektörün yanında 
yer aldığını ifade eden Hisarcıklıoğlu, 
Erdoğan’ın saatler süren toplantılar-
da sektörün sorunlarını dinlediğini 
söyledi.

Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın liderli-
ğinde iş ve yatırım ortamını kolaylaş-
tıran, iş insanlarının üzerindeki yükleri 
azaltan pek çok düzenlemenin hayata 
geçirildiğini belirten Hisarcıklıoğlu, 
“Tarihi bir başarı elde ettiğimiz yerli 
ve milli otomobil hayalimiz, yine sizin 
vizyonunuz ve himayenizde gerçeğe 
dönüştü.” dedi.

Ülkenin daha güçlü, daha zengin, 
daha müreffeh olması için üretecekle-
rini ifade eden Hisarcıklıoğlu, devletin 

Hisarcıklıoğlu ‘ekonomi şurası’ istedi

[güncel ►
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kendilerine vereceği her görevde Türk 
özel sektörü adına çalışmaya devam 
edeceklerini dile getirdi.

- “TOBB Ekonomi Şurası’nın 
düzenlemesini takdirlerinize arz 
ederiz”

Hisarcıklıoğlu, ülkeyi daha ileriye 
taşımaya hazır olduklarını belirte-
rek şunları kaydetti: “Bunu mümkün 
kılmak için başta finansmana erişim 
olmak üzere karşımıza çıkan zor-
lukları sizinle paylaşmak istiyoruz. 
Sizin çözüm odaklı yaklaşımınızın iş 
dünyamıza büyük moral vereceğine 
inanıyoruz. Bunun için de yine sizin 
liderliğinizde ve uygun göreceğiniz bir 
tarihte, yaşadığımız sıkıntıları aktara-
bileceğimiz TOBB Ekonomi Şurası’nın 
düzenlemesini takdirlerinize arz ede-
riz. Bizler, oda ve borsa başkanlarım, 
sadece günü kurtarmak, mevcutla ye-
tinmek gibi bir anlayışta asla olmadık. 
Hep daha fazla üretim, yatırım, istih-
dam ve ihracat için çalıştık, çalışmaya 
devam ediyoruz. Her alanda yeni ve 
çok daha büyük hedeflere ulaşmak 
için gayret gösteriyoruz. Sorunlar ve 
tespitlerle birlikte çözüm önerilerini 
hazırlıyor, sizinle ve bakanlarımızla 
istişare ediyoruz.”

Hisarcıklıoğlu, Türkiye’yi yurt 
dışında en üst düzeyde temsil eden 
özel sektörün dış temaslarının kolay-
laştırılması gerektiğini söyledi.

“Oda-borsa camiamızın da yeşil 

pasaportu fazlasıyla hak ettiklerini 
düşünüyoruz.” diyen Hisarcıklıoğlu, 
bu konuda müjde geleceğine inandık-
larını ifade etti.

Hisarcıklıoğlu, camia mensupları-
nın türlü sıkıntılara rağmen Cumhur-
başkanı Erdoğan’ın verdiği destekle 
daha çok iş ve aş sağladığını belirtti

Cumhurbaşkanı Erdoğan
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Er-

doğan, “Milli iradeye güvenen, ülkemiz 
için hayal kuran, kendini bu topraklara 
ait hisseden her bir vatandaşım, bu 
seçimin tartışmasız kazananıdır.” dedi.

TOBB’un 79’uncu Genel Kurulu 
münasebetiyle üyelerle bir arada 
olmaktan duyduğu memnuniyeti dile 
getiren Erdoğan, Genel Kurulun, TOBB, 
iş dünyası ve ülke için hayırlı olmasını 
diledi.

Erdoğan, kuruluşundan bugü-
ne TOBB çatısı altında emek veren, 
ebediyete irtihal edenleri de rahmetle 
yad etti.

 Birliğin tüm mensuplarını, 
Türkiye’nin kalkınmasına, büyümesine, 
güçlenmesine yaptıkları katkılar dola-
yısıyla tebrik eden Erdoğan, TOBB’da 
delege olarak 10-20-30 yıl ve üzerinde 
süresini tamamlayanları da kutladı.

81 vilayette faaliyet gösteren 365 
oda ve borsanın tamamını, 1,8 milyona 
yaklaşan üyenin hepsini birer “Alpe-
ren” olarak gördüklerini belirten Erdo-
ğan, “Sizlerin şahsında, büyük ve güçlü 

Türkiye idealine sahip çıkan TOBB 
üyelerine, ülkem ve milletim adına 
teşekkür ediyorum.” diye konuştu.

“Türkiye’ye hizmet mücadelemizde 
bugüne kadar hep sizlerle yol yürü-
dük. Ne yaptıysak beraber yaptık, sırt 
sırta vererek beraberce başardık.” 
diyen Erdoğan, demokrasiye yönelik 
tehditlere de beraber göğüs gerdikle-
rini dile getirdi.

- “Ben sizlerin desteğine 
güveniyorum”

Ekonomiyi çökertmeyi amaç-
layan saldırıları TOBB üyeleriyle 
beraber püskürttüklerini vurgulayan 
Erdoğan, şöyle devam etti:

“Türkiye’yi, tarihinin en büyük 
yatırım hamleleriyle beraber tanış-
tırdık. Türk ekonomisini her yıl or-
talama yüzde 5,5 oranında beraber 
büyüttük. Milli gelirimizi 236 milyar 
dolardan 1 trilyon dolar sınırına 
beraber getirdik. Kişi başı geliri 3 
bin 600 dolardan alıp 10 bin 650 
dolara beraber yükselttik. İş gücü 
sayısındaki artışa rağmen istihdamı 
32 milyona yine beraber ulaştırdık. 
İhracatımızı 36 milyar dolardan 255 
milyar dolara, turist sayımızı 12,8 
milyondan 51,5 milyonun üzerine 
beraber çıkardık. Milletimizin 60 
yıllık hayali olan Türkiye’nin oto-
mobili ‘TOGG Projesi’ni, sizlerin de 
sahiplenmesiyle beraber gerçeğe 
dönüştürdük.”
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Kocaeli Sanayi Odası Delegeleri 
TOBB 79. Genel Kurulu’na katıldı

[TOBB Genel Kurulu ►

İş dünyasının çatı kuruluşu TOBB’un 79. Genel Kurulu’nda M. Rifat 
Hisarcıklıoğlu güven oyu alarak bir kez daha TOBB Başkanı seçildi. 

Kocaeli Sanayi Odası Delegeleri tam kadro genel kuruldaki yerini aldı.

TOBB’un  79. Seçimli Genel 
Kurulu, Ankara’da bulunan 
TOBB İkiz Kuleler’de gerçek-

leştirildi. 2 gün süren genel kuru-
lun ilk günü TOBB Başkanı Rifat 
Hisarcıklıoğlu ve KSO Başkanı Ay-
han Zeytnoğlu’nun da aralarında 
bulunduğu TOBB Heyeti ilk olarak 
Cumhuriyetimizin kurucusu Gazi 
Mustafa Kemal Atatürk’ün huzu-
runa çıktı, Anıtkabir’i ziyaret ederek 
Atamızın mozalesine çelenk takdi-
minde bulundu. Ardından genel ku-
rul delegeleri TOBB İkiz Kuleler’de 
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan’ın katılımlarıyla gerçekle-
şen Hizmet Şeref Belgesi Takdim 
Töreni törenine geçti.

TOBB İş dünyasının çatı ku-
ruluşu Türkiye Odalar ve 
Borsalar Birliği (TOBB) 79. 

Seçimli Genel Kurulu, Ankara’da 
bulunan TOBB İkiz Kuleler’de ger-
çekleştirildi. 2 gün süren genel ku-
rula; Kocaeli Sanayi Odası Başkanı 

Ayhan Zeytinoğlu, Meclis Başkanı 
ve TOBB Genel Kurul Delegesi Ha-
san Tahsin Tuğrul ile KSO Genel 
Kurul Delegeleri; Ömer Yavuz, Ku-
bilay Kırman, Albert Saydam, Meh-
met Eskiyapan, Osman Soybaş, 
Filiz Akkaş, Orhan Sarısüleyman, 

Abdullah Çeker, Ahmet Bayraktar, 
Mert Pekdemir, Mustafa Böyet ile 
Yakup Kadri Ekşi katılım sağladı. 
KSO Genel Sekreteri Memet Barış 
Turabi ve Üye İlişkileri Sorumlusu 
Seçkin Ökte de genel kurulu izle-
yenler arasında idi.
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HİSARCIKLIOĞLU GÜVEN TAZELEDİ
Genel kurulun ikinci gününde ise TOBB Başkanlık, 

yönetim kurulu, konsey, kurul ve komisyonlara ilişkin 
seçimler gerçekleşti. Rifat Hisarcıklıoğlu’nun tek aday 
olduğu seçimde Hisarcıklıoğlu güven oyu alarak bir kez 
daha TOBB Başkanı olarak seçildi. 

- KSO delegeleri Bayraktar ve 
Saydam, ‘Hizmet Şeref Belgesi’ 
aldılar

Genel kurul delegeliğinde 10 yılı 
tamamlayanlara Hizmet Şeref Bel-
gesi takdim edildi. Kocaeli Sanayi 
Odası Delegeleri Ahmet Bayraktar 
ve Albert Saydam, TOBB Başka-
nı Rifat Hisarcıklıoğlu’nun elinden 
belgelerini aldılar.

- ‘Sanayi Konseyi’ne Kocaeli iş dünyasından 4 isim seçildi
Genel Kurulda TOBB Sanayi Konseyi Üyeliğine Kocaelili 

sanayicileri temsilen Ayhan Zeytinoğlu, Hasan Tahsin Tuğrul, 
Mehmet Eskiyapan ve Ahmet Bayraktar seçildi.

KSO Başkanı Zeytinoğlu, genel kurulun iş dünyasına hayırlı 
olmasını dileyerek, “Oda ve borsalar olarak ülkemizin kalkın-
masına var gücümüzle katkı sunmaya devam edeceğiz” dedi.
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‘Cumhuriyet’in 100. Yılında Cumhuriyet 
Fabrikaları Sergisi’ KSO’da açıldı

Kocaeli Sanayi Odası ev sahipliğinde ve Sağlam Metal A.Ş.’nin katkıları 
‘Cumhuriyet’in 100. Yılında Cumhuriyet Fabrikaları Sergisi’ sanatseverler 

ile buluştu.

Kocaeli Sanayi Odası (KSO) ev 
sahipliğinde ve Sağlam Metal 
A.Ş.’nin katkıları ile sanayi tari-

himizle ilgili farkındalık oluşturmak 
amacıyla “Cumhuriyet’in 100. Yılında 
Cumhuriyet Fabrikaları Sergisi” Oda 
Hizmet Binası Sergi Alanında törenle 
açıldı. Sağlam Metal A.Ş. Yönetim Ku-
rulu Başkanı Hakan Koçak ve Sağlam 
Metal Kültür ve Sanat Programları Yö-
neticisi Ömer Faruk Arslan’ın katkıları 
ile Sağlam Metal A.Ş. Kültür Arşivi’nden 
alınan Cumhuriyetin 100.yılında Cum-

huriyet fabrikalarını anlatan fotoğraf 
sergisi, Kocaeli Sanayi Odası’nda sana-
yiciler ve İzmitliler ile buluştu.

- Sergi 1 hafta boyunca açık kaldı
KSO Başkanı Ayhan Zeytinoğlu, 

Meclis Başkanı Hasan Tahsin Tuğrul, 
Kocaeli vergi Dairesi Başkanı Dr. Os-
man Eşgin, Sağlam Metal A.Ş. Yönetim 
Kurulu Başkanı Hakan Koçak ve Sağlam 
Metal Kültür ve Sanat Programları Yö-
neticisi Ömer Faruk Arslan’ın da hazır 
bulunduğu açılış merasimi sonrası ko-
nuklar ve KSO Meclis Üyeleri sergi alanı 
gezildi. Sergi 1 hafta boyunca  ziyarete 
açık kalarak sanat severleri ağırladı. 

[etkinlik ►
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[holdinglerden ►

Koç Holding, ülkemizin bilişim 
alanında küresel rekabet gü-
cüne katkı sağlamak amacıyla 

Microsoft Türkiye ile Ctrl+ Future 
programını hayata geçiriyor. Progra-
ma katılan mühendislik son sınıf öğ-
rencileri ile yeni mezun mühendisler, 
Microsoft Türkiye’nin programa özel 
geliştirdiği online eğitimlerle yazılım 
geliştirme veya veri analitiği alanla-
rında uzmanlaşarak proje tasarlama 
imkânına sahip olacak. Programı ba-
şarı ile tamamlayan katılımcılar, Koç 
Topluluğu şirketlerinde staj yapma 
fırsatı yakalayacak. 

Dijital teknolojilerin sunduğu 
olanakların yanı sıra, bu olanakların 
ortaya çıkardığı yeni beceri setle-
rini ve iş kollarını yakından takip 
ettiklerini söyleyen Koç Holding 
İnsan Kaynakları Direktörü Umut 
Günal, “CEO’muz Sayın Levent 
Çakıroğlu’nun liderliğinde sürdürdü-
ğümüz kültürel dönüşümümüzün en 
önemli boyutlarından biri olan çevik 
dönüşüm kapsamında, şirketlerimizi 
ve organizasyonlarımızı gelece-
ğin iş yapış şekillerine ve yönetim 
anlayışına bugünden hazırlıyor; 
çalışma arkadaşlarımızın yetkinlik-
lerini artıracak gelişim programları 
sağlıyoruz. Bu programların yanı 
sıra, paydaşlarımızla birlikte hayata 
geçirdiğimiz projelerle, geleceğimiz 
olan gençlere çağın gereksinimlerine 
uygun bir şekilde kendilerini geliştir-
me ve kariyer yolculuklarında ihtiyaç 
duydukları donanımları kazanma 
fırsatı sunuyoruz. Bu kapsamda Mic-
rosoft Türkiye iş birliğinde başlattı-
ğımız Ctrl+ Future ile ülkemizin küre-
sel rekabet gücünü artırmayı, bilgiye 
dayalı dijital ekonomiyi beslemeyi, 
genç yeteneklere yazılım geliştirme 
ve veri analitiği odaklı bir beceri seti 
kazandırmayı amaçlıyoruz” dedi.

Kurumların yazılım geliştirme ve 
veri analitiği alanında önemli bir iş 
gücü ihtiyacı bulunduğunu vurgu-
layan Günal “Ctrl+ Future programı 
ile kurumların ihtiyaç duydukları bu 
alanlarda gençlerimizin donanım ve 
tecrübe kazanmalarını sağlamayı 
hedefliyoruz. Ülkemizin bu alandaki 
rekabet gücünü artıracak projemiz 
sayesinde doğru ve yetkin yetenek-

lere yatırım yaparak, Topluluğumuzu 
ikinci yüz yılına hazırlayacak iş gücü-
müzü zenginleştirmek ve içerisinde 
bulunduğumuz dijital dönüşümü 
hızlandırmak da hedeflerimiz arasın-
da yer alıyor” ifadelerini kullandı. 
Deprem felaketi sonrasında bölgede 
yaşayan ya da okuyan gençlerimize 
öncelik tanınacağını vurgulayan Gü-
nal, “Depremden kendisi ya da birinci 
derece yakınları etkilenen gençleri-
miz, programa öncelikli katılabile-
cek” dedi.

Koç Holding ile yapılan iş birliğine 
ve programa ilişkin görüşlerini pay-
laşan Microsoft Türkiye Pazarlama 
ve Operasyonlardan Sorumlu Genel 
Müdür Yardımcısı Münir Kundakçı 
ise, “Misyonumuz gereği teknoloji-
nin her bireye ve her kuruma katkı 
sağlaması için çalışıyoruz. Bu prog-
ram ile yazılımcı veya veri analisti 
olmak isteyen gençlerimizi yoğun bir 
eğitimle istihdam edilecek seviye-
ye taşıyarak, kariyerlerine nitelikli 
bir başlangıç yapmalarına destek 
olmayı hedefliyoruz” dedi. Kundakçı, 
sözlerine şöyle devam etti: “Dijitalle-
şen çalışma ortamı, teknoloji temelli 
iş modellerinin ve iş yapış biçiminin 
hızla gelişmesine ve çeşitlenmesi-
ne de zemin hazırladı. Bu proje ile 
gençlerimize istihdam sağlayacak 
beceriler kazandırırken aynı za-
manda küresel arenada teknoloji 
sayesinde rekabet edecek şirketlerin 
yazılımcı açığını da kapatmayı hedef-
liyoruz. Şubat ayında yaşadığımız 
deprem felaketinden etkilenmiş 
gençlerimize öncelik vereceğimizi de 

hatırlatmak isterim. Farklı projelerde 
iş birliği yapmaktan her zaman gurur 
duyduğumuz Koç Holding ile hayata 
geçirdiğimiz Ctrl+ Future programı, 
yazılımcı veya veri analisti olmak 
isteyen gençler için büyük bir fırsat. 
Bu vesileyle gençlere seslenmiş 
olalım: Lütfen ayağınıza gelen hiçbir 
eğitim fırsatını kaçırmayın! Gelece-
ğin teknoloji liderleri arasında yer 
alabilmek için kendinizi dijital çağın 
sunduğu yetkinliklerle donatın.”

 
Ctrl+ Future, Koç Topluluğu şirket-
lerinde istihdam fırsatı sunuyor

Mayıs ayında pilot uygulaması 
başlayan programa katılmak iste-
yen mühendislik son sınıf öğren-
cileri ve yeni mezun mühendisler, 
Kockariyerim.com adresi üzerinden 
Ctrl+ Future programına başvuru 
yapabiliyor. Eğitim aşaması yakla-
şık 2 ay sürecek programda yazılım 
geliştirme alanını seçen katılımcılar, 
ön yüz ve arka yüz yazılım geliştir-
me arasından tercihlerini yaptıktan 
sonra bulut teknolojilerinde yazılım 
geliştirme çözümleri, programla-
ma dilleri, web geliştirme teknikleri 
gibi uzmanlık eğitimleri alacak. Veri 
analitiği alanını seçen katılımcılar ise 
bulut teknolojilerinde veri analitiği 
ve analiz programlarını öğrenerek 
bu alanda uzmanlaşacak. Program-
da başarılı olan gençler, eğitimle-
rine devam ederken 10’dan fazla 
sektörde faaliyet gösteren 100’den 
fazla Koç Topluluğu şirketinde staj 
yaparak tecrübe kazanma şansına 
sahip olacak.  

Koç Holding ve Microsoft Türkiye, bilişimde 
geleceğin yeteneklerini yetiştirecek
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[enerji►

Enerji sektörünün dünyadaki en 
önemli buluşma noktalarından 
biri olarak gösterilen Reuters 

Global Transition Summit, 07-08 Ha-
ziran 2023 tarihlerinde ABD’nin New 
York kentinde düzenlendi. Kamu, özel 
sektör, sivil toplum ve akademi dün-
yasından, 750’den fazla ismin katıldığı 
organizasyonda, enerji sektörünün 
karşı karşıya kaldığı küresel prob-
lemlerin yanı sıra ‘net sıfır’ yolculu-
ğuna ilişkin çözüm önerileri masaya 
yatırıldı.

Dünyanın önde gelen enerji şir-
ketlerinden yöneticilerin konuşmacı 
olarak yer aldığı toplantılarda, Türk 
iş dünyasını temsil eden tek isim 
Sabancı Holding Enerji Grup Başkanı 
Kıvanç Zaimler oldu. Etkinlikte ana ko-
nuşmacılar arasında yer alan Kıvanç 
Zaimler, “Gelişmekte Olan Ekonomi-
lerde Geçişe Öncülük Etmek” başlıklı 
oturumda, enerji sektöründeki mevcut 
duruma ilişkin değerlendirmelerde 

bulunurken, Sabancı Topluluğu’nun 
enerji ve iklim teknolojileri alanındaki 
vizyonunu ve yeni ekonomi yatırımla-
rını katılımcılarla paylaştı.

“MEVCUT TEKNOLOJİLER, ÜÇ KRİTERİN 
AYNI ANDA SAĞLANMASI İÇİN 
YETERSİZ”

Bugün dünya enerji sektörünün 
‘imkansız üçlü’ olarak adlandırılan bir 
sorunsalın içerisinde yer aldığını ifade 
eden Kıvanç Zaimler, “Bu üçlünün 
birinci unsuru enerji arzı. Bugün in-
sanlığın yaşamını devam ettirebilmesi 
için güvenli bir enerji arzına ihtiyacı 
var. İkinci olarak, ülkelerin enerji 
üretimlerini ekonomik olarak karşı-
layabilmesi gerekiyor. Ve son olarak, 
enerji üretiminin sürdürülebilir olması 
ve 2050 yılına kadar sıfır karbon he-
define ulaşılması, insanlığın geleceği 
için hayati öneme sahip. Dünya Enerji 
Konseyi’nin de sürekli altını çizdiği 
üzere, bugün var olan teknolojilerle 

Sabancı, enerjide ‘imkansız üçlü’nün 
çözümünde Türkiye ile dünya arasında 
köprü olacak

Sabancı Holding Enerji Grup 
Başkanı Kıvanç Zaimler 
“Sabancı İklim Teknolojileri 
şirketimizle, ABD’de 
yenilenebilir enerji portföyü 
oluşturmak için çalışmalara 
başladık. Texas’ta inşaat 
çalışmaları devam eden 
272 MW’lik güneş enerjisi 
santralımızın yanı sıra 
gerçekleştireceğimiz yeni 
yatırımlarla ABD’deki yeşil 
enerji portföyümüzün 
büyüklüğünü 1GW’a 
ulaştırmayı hedefliyoruz.” 
dedi. 
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bu üç kriterin üçünün de aynı anda 
karşılanması imkansız. Bunun için 
enerji alanında yıkıcı inovasyonlara 
ihtiyacımız var. Bunların keşfedilme-
si, ticarileştirilmesi, günlük hayatta 
kullanılır hale getirilmesi sektörün en 
büyük önceliklerinden bir tanesi” dedi.

“SEKTÖRÜN TÜM PAYDAŞLARI, ORTAK 
BİR ‘ENERJİ GEÇİŞİ VİZYONU’NDA 
BULUŞMALI”

Bugün dünyada paydaşlar arası 
iş birliğinin her zamankinden daha 
önemli bir hal aldığını ifade eden 
Kıvanç Zaimler, “İstediğimiz yıkıcı 
inovasyonlara ulaşsak bile, bunları 
gelişmiş ülkelerin ötesine taşıyamaz-
sak, insanlık için kalıcı bir çözümden 
bahsetmemiz de mümkün olamaz. 
‘Hepimizin aynı gemide olduğu’ bilin-
ciyle, yeşil enerjiye geçişi gelişmekte 
olan ekonomilere de taşımak zorun-
dayız. Uluslararası Enerji Ajansı’nın 
baz senaryosuna göre, dünyanın 2050 
net sıfır hedeflerine ulaşabilmesi için 
2030 yılına kadar yıllık uluslararası 
temiz enerji yatırımlarının 3 kat artışla 
4 trilyon dolara ulaşması gerekiyor. 
Ve bunların büyük bölümünün de 
gelişmekte olan ekonomilerde yapıl-
ması gereken yatırımlar. Bunun için 
de kamunun, özel sektörün, akademi 
dünyasının ve finans kuruluşlarının 
ortak bir ‘enerji geçişi vizyonu’nda 
buluşması şart” şeklinde konuştu.

“TÜRKİYE’DE YEŞİL ENERJİ SEFERBER-
LİĞİNİN ÖNCÜSÜ KONUMUNDAYIZ”

Bugün Türkiye’nin, dünyanın en 
önemli enerji koridorlarının merke-
zinde yer aldığını; nüfusu, üretimi ve 
büyüme potansiyeliyle, Avrupa’nın en 
büyük enerji pazarı olduğunu ifade 
eden Kıvanç Zaimler şunları söyledi: 

“Böylesine önemli bir pazarda, 
özel sektörün en büyük oyuncusu ol-
maktan mutluluk duyuyoruz. Sabancı 
Holding - E.ON ortaklığında yatırım-
larına devam eden Enerjisa Üretim 
ve Enerjisa Enerji şirketlerimiz, hem 
üretim hem de dağıtım alanındaki 
yetkinlikleriyle, Türkiye’nin yeşil enerji 
seferberliğinin de öncüsü konumun-
da. 

Üretim tarafında, 4GW’a yaklaşan 
kurulu gücümüz, yenilenebilir enerji-
de başlattığımız büyüme hamlesiyle 
birlikte 2026 yılına kadar 5GW’a ula-
şacak. Bu yatırımlarla birlikte, yenile-
nebilir enerjinin portföyümüz içerisin-
deki payı da yüzde 57’ye ulaşacak. 

Tüm bunların yanında, geçtiğimiz 
yıl içerisinde, Türkiye’de özel sektör 
tarafından gerçekleştirilen ilk yeşil 
hidrojen üretimine imza attık ve bu 

alandaki çalışmalara öncülük ediyo-
ruz. 

Dağıtım iş kolumuzda ise, 10 
milyondan fazla müşteriye ulaşarak, 
25 milyona yakın kullanıcıya hizmet 
sağlıyoruz. Bir yandan şebeke yatırım-
larımıza devam ederken bir yandan 
da dağıtık üretim, dekarbonizasyon 
ve verimliliğe odaklanarak müşteri-
lerimize çevre dostu enerji çözümleri 
sunuyoruz. Ayrıca, bugün Türkiye’deki 
en büyük elektrikli şarj istasyonu ağı-
nın sahibiyiz.”

“GELECEĞİN YIKICI TEKNOLOJİLERİNİN 
MÜŞTERİSİ DEĞİL, GELİŞTİRİCİSİ 
OLACAĞIZ”

Türkiye’deki bu tecrübelerini yurt 
dışına da taşımak adına geçtiğimiz yıl 
önemli bir adım attıklarını da sözlerine 
ekleyen Kıvanç Zaimler şöyle devam 
etti: “Sabancı İklim Teknolojileri şir-
ketimizle, ABD’de yenilenebilir enerji 
portföyü oluşturmak için çalışmalara 
başladık. Texas’ta inşaat çalışmaları 
devam eden 272 MW’lik güneş enerjisi 
santralımızın yanı sıra gerçekleştire-
ceğimiz yeni yatırımlarla ABD’deki ye-
şil enerji portföyümüzün büyüklüğünü 
1GW’a ulaştırmayı hedefliyoruz. 

Diğer yandan, ‘geleceğin yıkıcı 
teknolojilerinin müşterisi değil, geliş-
tiricisi olmak’ amacıyla, ABD merkezli 
çeşitli girişim sermayesi fonlarına 
ve start-up’lara stratejik yatırımlar 
yapıyoruz. 

Bu kapsamda, yıl içinde ABD’li Sa-
far Partners ile stratejik ortaklığımız 
neticesinde füzyon teknolojisi üzerine 

çalışan Commonwealth Fusion Sys-
tems ile derin jeotermal odaklı Quaise 
Energy start-up’larına doğrudan 
yatırım gerçekleştirdik. 

Bu çerçevede yatırımlarımıza 
devam ederken, enerjide geleceğin 
dünyasını şekillendirecek teknolojile-
rin merkezinde yer alacağız. Topluluk 
Vaadimizde de altını çizdiğimiz üzere, 
en büyük hedefimiz dünya ile Türkiye 
arasında bir köprü görevi görmek. 
Yurt dışında edindiğimiz tecrübeyi 
ve bilgi birikimini, Türk enerji sektö-
rünün ve ekonomisinin gelişimi için 
seferber etmek; gelişmekte olan ve 
gelişmiş pazarlar arasındaki boşluğu 
doldurarak, bölgemizde enerji ve iklim 
geçişine öncülük etmek.”

SABANCI TOPLULUĞU, ‘ENERJİ 
GEÇİŞİNİN SESİ BİLDİRGESİ’NİN TEK 
TÜRK İMZACISI

Öte yandan, organizasyon kapsa-
mında bir araya gelen dünyanın önde 
gelen enerji şirketleri, “Enerji Geçişi-
nin Sesi” adı altında ortak bir vizyon 
açıklamasında bulundu. Türkiye’den 
sadece Sabancı Topluluğu’nun imzacı 
olarak yer aldığı bildiriyle, söz konusu 
enerji geçişinin 6 kritere sahip olma-
sı gerektiği vurgulandı. “Kapsayıcı 
ve adil”, “cinsiyet bilinçli”, “çevresel 
sorumluluğa sahip”, “yılmazlık mer-
kezli, “Aksiyonu önceliklendiren” ve “iş 
birlikçi” olarak belirlenen bu kriter-
lerle, Birleşmiş Milletler tarafından 
belirlenen Sürdürülebilir Kalkınma 
Hedefleri’ne katkıda bulunulması 
amaçlanıyor.
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İKV, “Kutuplaşan Dünyada Avrupa’nın Geleceği ve 
Türkiye’nin Rolü” toplantısı düzenledi

İktisadi Kalkınma Vakfı (İKV) tarafından, Friedrich Naumann Vakfı’nın 
(FNF) katkılarıyla 9 Mayıs Avrupa Günü vesilesiyle, TOBB İstanbul Hizmet 
Binası’nda “Kutuplaşan Dünyada Avrupa’nın Geleceği ve Türkiye’nin Rolü” 

başlıklı toplantı düzenlendi. 

İktisadi Kalkınma Vakfı (İKV) tarafın-
dan, Friedrich Naumann Vakfı’nın 
(FNF) katkılarıyla 9 Mayıs Avrupa 

Günü vesilesiyle, TOBB İstanbul Hiz-
met Binası’nda “Kutuplaşan Dünya-
da Avrupa’nın Geleceği ve Türkiye’nin 
Rolü” başlıklı toplantı düzenlendi. Top-
lantının moderatörü İKV Genel Sekre-
ter Yardımcısı M. Gökhan Kilit, İKV’nin 
1965’ten bu yana AB’ye dair çalışmalar 
yapan bir düşünce kuruluşu olarak ro-
lüne değindi. Kilit, daha sonra sözü ilk 
açış konuşması için Friedrich Naumann 
Vakfı’nın Türkiye Daimî Temsilcisi Bea-
te Apelt’e devretti. Temsilci Apelt, Uk-
rayna-Rusya savaşının Avrupa’yı an-
lamada büyük bir dönüşüm yarattığını 
ve bölgedeki barış ve istikrarı destek-
lemek için yeni bir ihtiyaç doğduğun-
dan bahsetti. Temsilci Apelt sözlerini 

Türkiye’nin bölge için önemli bir ülke 
olduğu vurgusuyla noktaladı.

- Ayhan Zeytinoğlu: 
AB süreci yeniden canlandırılmalı
İKV Yönetim Kurulu Başkanı Ayhan 

Zeytinoğlu, AB’nin siber güvenlik, çip 
üretimi ve sınırda karbon düzenleme-
si gibi konulara önem verip değişime 
ayak uydurduğunu belirtti. Türkiye için 
AB sürecinin yeniden canlanması ge-
rektiğini söyleyen Başkan Zeytinoğlu, 
Türkiye-AB ilişkisinin devam etmesinin 
uluslararası yatırımların devamı için 
de önemini vurguladı. Konuşmasına 
Türkiye’nin AB’deki gelişmelere ve de-
ğişime hazırlanması ve uyum sağla-
ması açısından önemine dikkat çeken 
Zeytinoğlu, Türkiye’nin içinde bulundu-
ğu ekonomik krizden çıkması açısından 

da AB sürecinin canlandırılması büyük 
önem taşıdığını söyledi.

- Mehmet Kemal Bozay: 
Barışın ve istikrarın kutlama günü
Dışişleri Bakan Yardımcısı ve AB 

Başkanı Büyükelçi Mehmet Kemal Bo-
zay, Avrupa Günü’nün onlarca yıldır 
kurulan barışın ve istikrarın kutlama 
günü olduğunu söyledi. Büyükelçi Bo-
zay sözlerine AB’nin 20’nci yüzyılın en 
başarılı siyasi girişimi olduğunu vurgu-
layarak devam etti. Büyükelçi Bozay, 
AB’nin kurucu değerlerine geri dönme-
si halinde bu başarısını sürdüreceğini 
ekleyerek, Türkiye’nin de bu noktada 
AB için kilit bir rolde olduğunun ve Tür-
kiye-AB ilişkilerinin AB’nin ileriye mi 
yoksa geriye mi gideceğinin belirleyici-
si olacağının altını çizdi.

[İKV’den ►
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- Prof.Dr.Tarık Oğuzlu: 
Rusya - Ukrayna savaşı AB’nin 
karşılaştığı en büyük zorluk
Toplantının moderatörü İKV Genel 

Sek. Yard. M. Gökhan Kilit konuşma-
cıları kısaca tanıttıktan sonra sözü ilk 
panelist Prof. Dr. Tarık Oğuzlu’ya ver-
di. Prof. Dr. Tarık Oğuzlu konuşmasına 
Rusya-Ukrayna savaşının AB’nin karşı-
laştığı en büyük zorluk olduğunu söy-
leyerek başladı. AB’nin son dönemde, 
özellikle de Rusya-Ukrayna savaşın-
dan sonra modernleşmeye başladığını 
belirten Prof. Dr. Oğuzlu, Türkiye’nin de 
bu modernleşme içerisinde bulundu-
ğunu söyledi.

- Dr. Bahadır Kaleağası:
Türkiye teknolojik ilerlemelerde 
rol alabilmeli
Institut du Bosphore Başkanı Dr. 

Bahadır Kaleağası, konuşmasında tek-
nolojik değişimin önemini vurgularken, 
yapay zekânın özellikle son dönemde 
kat ettiği ilerlemeden ve geçmişten 
günümüze dünyadaki büyük teknolojik 
değişimlerin insan hayatına olan etki-
lerinden bahsetti. Teknoloji’nin daha 
da ilerleyeceğini ve Çin’in bu konudaki 
ilerlemelerinden bahseden Dr. Kalea-
ğası, Türkiye’nin de bu teknolojik iler-
lemelerde rol alması gerektiğini vur-
guladı.

- Nilgün Arısan Eralp:
Ukrayna işgali, AB’nin kendisini 
sorgulamasına sebebiyet verdi
TEPAV AB Çalışmaları Direktörü 

Nilgün Arısan Eralp konuşmasına Av-
rupa Günü’nü tekrardan hatırlattığı ve 
yaşattığı için İKV’ye teşekkür ederek 
başladı. Eralp, Ukrayna’nın işgalinin 
AB’nin ciddi olarak kendini sorgulama-
sına sebebiyet verdiğini; buna ek olarak 
Ukrayna’nın acil üyeliğinin şu aşamada 
mümkün olmadığını belirterek konuş-
masına devam etti. 

Sözlerini Türkiye-AB ilişkilerine 
değinerek sürdüren Eralp, “Türkiye, 
evrensel değerleri tekrardan yerine 
getirmeye başlarsa Türkiye’nin hem 
üyelik hakkı hem de üyelik şansı vardır” 
ifadesinde bulundu. 

Nilgün Arısan Eralp, AB’nin geniş-
leme politikasını tekrardan gözden ge-
çirmesi ve yenilemesinin gerekli oldu-
ğunu belirtti. Bunu yaparken de AB’nin 
Türkiye’ye adil yaklaşması gerektiğinin 
altını çizdi. Nilgün Arısan Eralp ayrıca 
Türkiye’nin de samimi ve rasyonel te-
mellere dayandığı bir senaryoda karşı-
lıklı güvensizliklerin giderilebileceğini 
ve hikâyenin tam üyelik ile sonuçla-
nabileceğini ifade ederek konuşmasını 
sonlandırdı.

- Prof. Dr. Sanem Baykal:
AB ciddi bir dönüşüm geçirdi
TOBB Ekonomi ve Teknoloji Üniver-

sitesi Hukuk Fakültesi Öğretim Üyesi 
Prof. Dr. Sanem Baykal, konuşmasına 
AB’nin özellikle son dönemde ciddi bir 
dönüşüm geçirdiğini belirterek başladı. 
Prof. Dr. Baykal, Türkiye’nin AB’ye gir-
mesi sonucu yerine katılma sürecinin 
daha önemli olduğunu vurguladı. Sü-
rece önem verilip çalışmaların sonuç 
odaklı olmaması durumunda üyeliğin 
uzun vadede olabileceğini söyleyen 
Prof. Dr. Baykal, AB’de son dönemde 
yapılan kimlik siyaseti üzerine yapı-
lan tartışmaların yetersiz olduğunu ve 
toplumsal cinsiyet eşitliği gibi birçok 
konunun da ele alınması gerektiğini 
belirtti.

- Doç. Dr. Ebru Turhan:
Kooperatif iş birliğini içeren dina-

mikler sürdürülmeli
Türk-Alman Üniversitesi Öğretim 

Üyesi Doç. Dr. Ebru Turhan, Türkiye’deki 
seçimlerin sonucu nasıl olursa olsun 
Türkiye-AB ilişkilerinde sabit kalacak 
faktörlerden bahsetti. Sözlerine koo-
peratif denilebilecek iş birliğini içeren 
dinamiklerin sürdürülmesi için gerek 
faktörleri açıklayarak devam eden Doç. 
Dr. Turhan, uluslararası iş birliğini des-
tekleyen faktörler olan ve Türkiye-AB 
ilişkilerini doğrudan etkileyen karşılıklı 
prensip, iletişim, karşılıklı güven, ko-
şulluluk, kimlik ve uzlaşı politikası kav-
ramlarına değindi.  

- Doç. Dr. Çiğdem Nas:
Türkiye AB içerisinde 
heyecan yaratıyordu
İKV Genel Sekreteri Doç. Dr. Çiğdem 

Nas, tüm konuşmacılara ve katılım-
cılara teşekkür ederek söze başladı. 

Türkiye-AB ilişkilerinin düğmeye basıp 
hemen canlanacak bir süreç olmadı-
ğını belirten Doç. Dr. Nas, son yıllar-
da ilişkilerde yaşanan yıpranmaya ve 
Türkiye’nin AB’nin gündeminden düş-
tüğüne dikkat çekti. 2000’lerin başında 
Türkiye’nin AB içerisinde heyecan ya-
ratan bir ülke olduğunu ifade eden Doç. 
Dr. Nas, Türkiye’nin ve adaylık süreci-
nin yeniden güvenilir ve inandırıcı bir 
nitelik kazandırmak gerektiğini belirtti. 
Bunu sağlamanın da iletişim kanalları-
nın tekrardan canlandırılması ve somut 
adımların atılmasından geçtiğini vur-
gulayan Doç. Dr. Nas, Türkiye’de bir ik-
tidar değişimi olsa dahi AB konusunun 
bir iç politika malzemesi yapılmaması 
gerektiğini ve sürekliliğin, hedeflerde 
ısrarcı olmanın ve süreci içselleştirme-
nin gerekliliğine vurgu yaptı. 

Doç. Dr. Nas “bu yolda şevkimizi 
kırmadan ve kararlı bir şekilde ilerle-
meliyiz” dedi. Sözlerine “Türkiye, AB 
ile olan ilişkisini geliştirmenin yollarını 
aramalı” diyerek devam eden Doç. Dr. 
Nas, gümrük birliği, yeşil mutabakat ve 
dijital dönüşüm gibi alanların bu nok-
tada belirleyici ve önemli olabileceği-
ni ifade etti. Türkiye’nin kendi içindeki 
sorunlara odaklandığını ama bunun da 
ötesinde büyük değişimlerin yaşandı-
ğını ve bu değişimlerin dışında kalın-
mamasının altını çizen Doç. Dr. Nas, bu 
değişimleri kaçırmamak, sürecin içeri-
sinde yer almak ve uyum sağlayabil-
mek için de AB’nin Türkiye için oldukça 
önemli olduğunu vurguladı. 

Son olarak AB için Türkiye’nin öne-
mine de değinen Doç. Dr. Nas, AB’nin 
de angaje olabilmesi için toplumun ge-
rekli altyapıyı oluşturmasını ve siyasi 
iradenin de bu doğrultuda şekillenme-
sini umut ettiğini belirterek sözlerini 
noktaladı.
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[makro bakış►

Sabancı Üniversitesi Rekabet Foru-
mu (REF) tarafından hazırlanan 
“Türkiye Sanayisinin Bugününe 

Bakış ve Öneriler” raporu 6 Haziran’da 
kamuoyu ile paylaşıldı.  Rapor, küre-
sel gelişmeler bağlamında Türkiye’de 
imalat sanayinin gelişimini irdeleme-
yi, imalat sanayinin önündeki temel 
kısıtları belirlemeyi ve geleceğe yönelik 
temel sanayi politikası önerilerini sun-
mayı amaçlıyor.

Toplantının açılış konuşmalarını 
TÜSİAD Yönetim Kurulu Başkanı Orhan 
Turan ve TÜSİAD Yönetim Kurulu Üyesi 
ve Sanayi Politikaları ve Yatırım Ortamı 
Yuvarlak Masa Başkanı Dr. Fatih Kemal 
Ebiçlioğlu yaptı.

Orhan Turan konuşmasında şu 
ifadelere yer verdi: “Son 10 yılda ve 
özellikle pandemi sürecinde dijitalleş-
menin hızı ve etki alanı giderek arttı. 
Teknoloji rekabet dünyasının belirle-
yici unsuru oldu. Bu yapı iklim krizi ve 
çevresel tehditlere yönelik duyarlılığın 
da güçlenmesini takiben ikiz dönüşüm 
diye tariflediğimiz bir çerçeveyi ekono-
milerin gündemine taşıdı.

Küresel rekabetçiliğin tanımlanma-
sında çevresel, sosyal ve yönetişimsel 
paradigma değişimleri öne çıktı. Değer 
zincirinin tamamında karbon ayak 
izinin azaltılması, döngüsellik, çevre 
üzerinde baskıyı azaltacak tedbirler bir 

gereklilik haline geldi.
Nitekim, geçtiğimiz ay Japonya’da 

gerçekleştirilen G-7 Zirvesi’nde ele 
alınan konuların merkezinde de yeşil 
ve dijital dönüşüm odağı vardı. Zirve’de 
2030 Sürdürülebilir Kalkınma Hedefle-
rine ulaşma niyeti teyit edildi; altyapı 
reform çabalarının desteklenmesi 
vurgulandı. Öte yandan, Zirve sonuç 
bildirgesine, rekabet paradigmasında 
değer zincirlerinin daha kritik olacağını 
gösteren şu üç unsur da yansıtıldı.

Bunlar;
- ileri teknoloji, inovasyon ve nite-

likli işgücü ağlarını geliştirmek,
- temiz enerji geçişinde kritik ham-

madde tedarik zincirlerini çeşitlendir-
mek ve

- kalkınma işbirlikleri yoluyla 
küresel zorlukların üstesinden gelmek 
olarak ifade edildi.

TÜSİAD olarak geçtiğimiz hafta tam 
üyesi olduğumuz Avrupa İş Dünya-
sı Konfederasyonu BusinessEurope 
Başkanlar Konseyi Madrid Zirvesin-
deydik. Avrupa iş dünyası açısından da 
temel öncelik rekabetçiliğin artırılması. 
Küresel düzeyde siyasi etki, ekono-
mik ve sosyal ilerleme, yeşil ve dijital 
dönüşüm ekseninde sürdürülebilir 
kalkınma için rekabetçiliği destekleye-
cek politikaların stratejik bir yaklaşımla 
ele alınması ortak çağrımız.

Hızla değişen ve rekabet gücüne 
doğrudan etkisi olacak bu küresel dina-
miklere uyum sağlanması için gerekli 
adımların kararlılıkla hayata geçiril-
mesi ülkemizin konumlanacağı yer 
açısından kritik önemde. Bu perspektif-
le, ekonomimizin en önemli dinamola-
rından olan sanayimizin yüksek katma 
değer yaratmaya yönelik dönüşümü 
için işletmelerimizin kapasitelerinin 
yükseltilmesine yönelik önlemleri 
eşgüdüm içinde almaya ihtiyacımız var. 
Dijital teknolojilerin entegrasyonunu 
ve sürdürülebilirlik anlayışını, ölçekten 
bağımsız olarak işletmelerimizde iş 
modellerimizin “normali” yapmalıyız.

Hammaddeye erişim giderek daha 
zorlu bir alan oluyor. Tüketim pro-
fili doğanın kendini yenileme eşiğini 
zorluyor. Verimliliği rekabetçiliğin kritik 
unsuru olarak stratejik planlamala-
rımızda benimsemeliyiz. Üretimde ve 
tüketimde kaynak ve enerji verimliliğini 
artıran tedbirleri asli önemde değer-
lendirmemiz gerekiyor. Bunun için de 
yeşil teknoloji üretim kapasitesine 
odaklanmak şart. 

Bu teknolojilere olan küresel talep 
ile yeşil teknoloji üretim hacmi doğru 
orantılı büyüyor. Örneğin dünyada ısı 
pompalarının satışı geçtiğimiz yıl %11 
arttı.2 2021’de güneş panellerinden 
elektrik üretimi bir önceki yıla göre 
%22 artış gösterdi.

İkiz dönüşümün en önemli gereği 
diyebileceğimiz pillere olan ihtiya-
cın 2030’a kadar her yıl %25 artması 
bekleniyor.

Ülkelerin büyüme dinamiklerini be-
lirleyen önemli bir unsur ileri teknolojili 
ürünlerin imalat sanayi ihracatındaki 
payı. Son yıllarda yapılan araştırmalar 
ülkelerin hangi tür ürünlerde uzman-
laştıkları ile büyüme performansları 
arasında bir ilişki olduğunu ortaya ko-
yuyor. Örneğin teknoloji veya verimlilik 
içeriği daha yüksek ürünler üreten ül-
keler orta ve uzun vadede daha yüksek 
büyüme oranlarına ulaşıyor. Çin’in 2021 
yılında imalat sanayi ihracatından elde 
ettiği gelirin yaklaşık %30’u yüksek 
teknolojiye sahip ürünlerden geldi

. Singapur’da bu oran 2011’de 
%48’deyken 2021’de %55’e yükseldi

TÜSİAD -Sabancı Üniversitesi Rekabet Forumu , 
‘Türkiye Sanayisinin Bugününe Bakış ve 
Öneriler Raporu’nu tanıttı
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. Ülkemizde ise yüksek teknolojili 
ürünlerin ihracattaki payı son on yıl 
içinde %3-4 civarında seyrediyor. 
Sanayimizin rekabetçiliğini güvence 
altına alacak rüzgarı yakalamamız 
stratejik önemde.

Yapılabileceklerin başında yüksek 
teknolojili üretim trendini yakalamak 
geliyor. Sanayi ve Teknoloji Bakanlı-
ğımızca yayınlanan Türkiye’de İmalat 
Sanayinin ve Alt Sektörlerinin Yapısal 
Analizi Raporu 2015- 2020 döneminde 
en fazla ilerleme gösterilen paramet-
renin %28,8’lik artışla dahili Ar-Ge 
Harcamaları olduğunu gösteriyor. Bu 
trendi daha ileri seviyelere çekmemiz 
önemli. Verimliliği yüksek olan işletme-
leri sanayi portföyümüzde artırmamız 
gerekiyor. Bunun için de sanayi politi-
kalarında yüksek teknolojili üretimin 
öncelik kazanması ve desteklerin ve 
teşviklerin verimliliği artırma odağında 
dağıtılması yönünde proaktif adımlar 
atılmasının aciliyetini her vesileyle 
ifade ediyoruz.

Dijitalleşme her alanda olduğu gibi 
sanayide de büyük bir dönüşüm yarattı. 
Bu dönüşüm sadece üretim araçları 
değil; iletişim ve işbirliği kanalları, 
müşteri deneyimi, işletme modelleri 
açısından da fırsatları beraberinde ge-
tirdi. Dijital teknolojilerin adaptasyonu 
aşamasında ise işletmelerin finansma-
na erişim, yatırım geri dönüş sürele-
rinin uzunluğu, dijital ve fiziki altyapı 
gibi kronikleşen sorunları var. Rekabet 
öncesi işbirliği kültürü de geliştirmemiz 
gereken bir diğer stratejik alan. Dijitale 
adaptasyon çağının

KOBİ’lere yansıması ise çok daha 
şiddetli. Oysa rekabetçi ve sürdürü-
lebilir bir kalkınma modeli için değer 
zincirinin en önemli halkalarını oluştu-
ran KOBİ’lerin gücü son derece kritik. 
Kapasite gelişimi için

KOBİ’lerin bütüncül desteğe ihtiyacı 
var. Kamu tarafından oluşturulan teş-
vik ve destek mekanizmaları; ana sana-
yinin değer zincirlerindeki KOBİ’lerin 
dönüşümüne yönelik mentorluk prog-
ramları gibi farklı boyutlarda yürütülen 
çalışmalar memnuniyet verici. Bu etki-
leşimi daha da güçlendirecek politika-
ları ekosistemin tüm aktörleri olarak 
sinerji içinde önceliklendirmeliyiz.

Güçlü bir kalkınma sürecinin temel 
belirleyicilerinden en önemlisi beşeri 
sermayenin varlığı, yani insanımız. 
Beşeri sermayenin en önemli girdisi 
ise bu yüzyılın gerektirdiği yetkinlikleri 
sağlayacak bir eğitim. Dünya Eko-
nomik Forumu Küresel Rekabetçilik 
Raporu verilerine göre iş başı eğitim, 
mesleki eğitim kalitesi, dijital beceriler 
gibi kategorilerde ne yazık ki dünya 

ortalamalarının gerisinde yer alıyoruz. 
Ülkemizin sürdürülebilir bir büyüme ve 
kalkınma patikasında olabilmesi için 
beceri odaklı bir anlayışın eğitim siste-
mimizin her alanında entegre edilmesi-
ne ihtiyaç var.

Yeşil ve dijital dönüşümü sağ-
layacak işgücü yetkinlikleri ile ilgili 
sorunlarımıza güçlü bir işbirliğinde 
bütüncül çözümler üretmeliyiz. Bugün 
ciddi bir beyin göçüyle karşı karşıyayız. 
Gençlerimizin, geleceklerini ülkemiz-
de gerçekleştirebilecekleri bir iklimi 
sağlamalıyız.

Cumhuriyetimizin ikinci yüzyılında 
çağın dinamiklerini yakalamak için, 
sanayimizi, iki yıl önce Geleceği İnşa 
raporumuzda da vurguladığımız gibi 
teknoloji, insan ve kurumlar bileşen-
lerinde sağlam temellere oturtmamız 
gerekiyor. Bu hedefle “çağrımız” geçti-
ğimiz ay yayınladığımız TÜSİAD-TÜBİ-
SAD raporunda da vurguladığımız gibi 
ülkemizi bir teknoloji üretim merkezi 
haline getirmektir.”

Dr. Fatih Kemal Ebiçlioğlu yaptı-
ğı konuşmada şu ifadeleri kullandı: 
“TÜSİAD olarak tüm çalışmalarımızda 
sanayimizi güçlü bir şekilde geleceğe 
taşıma misyonuyla hareket ediyoruz. 
Bu anlayışla, Sabancı Üniversitesi ile 
kurduğumuz Rekabet Forumu bünye-
sindeki çalışmalarımızda ülkemizin re-
kabetçiliğini etkileyen faktörleri analiz 
ediyoruz. “Türkiye Sanayisinin Bugünü-
ne Bakış ve Öneriler” başlıklı çalışma-
mız ile; ülkemizde imalat sanayinin 
gelişimini ortaya koymayı, sanayimizin 
verimliliğini etkileyen unsurları ele 
almayı ve küresel değişimlere paralel 
olarak sanayimizin geleceğine yöne-
lik politika önerilerimizi paylaşmayı 
hedefledik.”

Açılışın ardından, rapor yazarı ve 
REF Danışmanı Dr. İzak Atiyas rapor 
sunumunu gerçekleştirdi.

Program, REF Direktörü Dr. Öğretim 
Üyesi Esra Durceylan Kaygusuz’un 
moderasyonunda gerçekleşen “İma-
lat Sanayi Sektörleri Perspektifinden 
Sanayinin Bugünü ve Yarını” başlıklı 
panel ile sona erdi. Panele; Otomotiv 
Sanayii Derneği (OSD) Yönetim Kurulu 
Başkanı Cengiz Eroldu, Türkiye Beyaz 
Eşya Sanayicileri Derneği (TÜRKBESD) 
Yönetim Kurulu Başkanı Gökhan Sığın, 
Türkiye Gıda ve İçecek Sanayii Dernek-
leri Federasyonu (TGDF) Yönetim Ku-
rulu Başkan Demir Şarman konuşmacı 
olarak katıldı.

Rapora göre elde edilen 
temel bulgular...

Türkiye imalat sanayi 
son 20-25 yıl içinde önemli 

bir yapısal dönüşüm geçirmiş; tekstil, 
hazır giyim ve gıda-içecek gibi ağırlıkla 
düşük teknolojili ürünlerin üretildiği bir 
yapıdan orta ve orta-yüksek teknolojili 
ürünlerin üretildiği bir yapıya dönüş-
müştür. Bu dönüşüm içinde otomotiv 
ve beyaz eşya sanayileri öncü bir rol 
oynamışlardır. 2000’li yıllarda bu yeni 
sektörlerin belirli bir olgunluğa ulaştığı, 
ancak sanayide yapısal dönüşümün 
durakladığı ve katma değeri yüksek 
veya yüksek teknolojili ürünlere doğru 
yeni bir sıçramanın gerçekleşmediği 
ortaya çıkmıştır.Türkiye’nin ihracat 
yapısı bu değerlendirmeyi doğrula-
maktadır. İhracatın sofistikasyonu ve 
teknoloji içeriğine ilişkin veriler 2000’li 
yılların ortalarına kadar ihracatta da 
düşük teknolojili ürünlerden orta ve 
orta-yüksek teknolojili ürünlere bir 
kayış olduğunu teyit etmektedir.

2000’li yılların ortalarından itibaren 
ise teknolojik yenilenmenin durağan-
laştığı, daha somut olarak yeni ve daha 
yüksek teknolojili ürünlerin ihracatta 
da pek ortaya çıkmadığı gözükmek-
tedir. Göreli birim değerler ise en 
rekabetçi olunan ürün gruplarında 
bile rekabetçi duruşun esas olarak 
markalaşma benzeri stratejilere değil 
rekabetçi fiyat stratejilerine dayandığı-
nı göstermektedir.

Verimliliğe ilişkin veriler bu durak-
lamanın nedenleri hakkında bir fikir 
vermektedir.

Genel olarak imalat sanayinde 
2006-2020 yılları arasında verimli-
lik artışı yüksek gerçekleşmemiştir. 
Hatta imalat sanayi genelinde iş gücü 
verimliliği az da olsa artarken toplam 
faktör verimliliği az da olsa düşmüştür. 
Verimliliğin bileşenleri incelendiğinde 
birçok sektörde aslında firma içi verim-
lilik artışı yaşandığı, ancak kaynakların 
girişimler arası dağılımında sorunların 
olduğu, somut olarak toplam verimli-
lik artışında girişimler arası bileşenin 
sistematik olarak negatif gerçekleştiği 
ortaya çıkmaktadır. Diğer bir deyişle, 
veriler girişimler düzeyinde verimlilik 
ile piyasa payı arasındaki bağlantı veya 
kovaryansın zaman içinde azaldığını, 
bir anlamda verimliliği düşük olan giri-
şimlerin pazar paylarının zaman içinde 
arttığını ortaya koymaktadır. Bu durum 
farklı düzeylerde de olsa incelenen 
tüm sektörler için geçerlidir. 

Girişimler arası bileşen sadece 
kriz yıllarında pozitif gerçekleşmiştir. 
Verimlilik artışında girişimler arası 



1� Kocaeli Odavizyon

bileşenin negatif ve önemli olması 
sektörlerin verimlilik artışının önünde 
önemli bir engel oluşturmaktadır.

Önümüzdeki dönemde sanayi 
politikasının en önemli hedeflerinden 
biri bunun nedenini anlamak ve gerekli 
önlemleri almak olmalıdır. 

İmalat sanayine ilişkin veriler 
incelendiğinde geleceğe ilişkin olumlu 
sinyaller veren göstergeler de vardır. 
Örneğin Ar-Ge harcamalarının ciroya 
oranı hem imalat sanayi genelinde 
hem de belli başlı sektörler itibarıy-
la artmış görünmektedir. Bu bulgu 
şirket içi verimlilik artışı bulgusu ile 
tutarlıdır. Artan Ar-Ge harcamalarına 
rağmen imalat sanayi genelinde ve 
tekil sektörlerde verimlilik artışının 
sınırlı kalmış olması girişimler arası 
bileşendeki olumsuz eğilimin eko-
nomiye maliyetini daha açık biçimde 
ortaya koymaktadır. Tekil sektörlere 
bakıldığında her sektörün kendine has 
öncelikleri olmakla birlikte bazı ortak 
temalar da ortaya çıkmaktadır. Ar-
Ge’ye dayalı büyüme ve bilgi ve tekno-
loji yoğunluğu daha yüksek ürünlere 
sıçrama hemen her sektörde ortaya 
çıkan güçlü bir temadır. Benzer biçim-
de çevre ve iklim değişikliği endişeleri 
incelenen tüm sektörleri yakından 
etkileyecek gelişmeler olarak ortaya 
çıkmaktadır.

Küçük ve orta ölçekli işletmelerin 
daha ileri teknolojileri daha etkin kul-
lanabilir, özellikle otomotiv ve beyaz 
eşya özelinde ana sanayideki atılım 
ve dönüşümlere daha kolay ayak 
uydurabilir hale gelmeleri bir başka 
önemli tema olarak ortaya çıkmakta-
dır. Sektörlerin dönüşüm gereksinim-
lerini yerine getirebilmelerinin önemli 
şartlarından biri ileri teknolojileri 
kullanabilen, bunları kendi çevre-
sel koşullarına uyarlayabilen beşeri 
becerilerin varlığıdır. Dönüşüm sadece 
mühendislik düzeyinde değil aynı za-
manda teknisyen düzeyinde de beşeri 
sermaye gerektirmektedir.

Bu gözlemleri Türkiye’de sanayiye 
ilişkin bir başka gözlem ile birleştir-
mek mümkündür:

Türkiye’de imalat sanayinin önün-
deki önemli sorunlardan biri küçük 
şirketlerin verimlilik düzeylerinin 
göreli olarak çok düşük olmasıdır. Bu 
olgu ortalama verimliliği aşağıya çek-
mektedir. Daha somut olarak, büyük 
şirketlerde verimlilik Doğu Avrupa 
ülkelerinin büyük şirketlerinin verim-
liliğine yakın iken küçük şirketlerde 
verimlilik Doğu Avrupa muadillerinin 
çok altındadır (Atiyas ve Bakış, 2018). 
Bir başka ifade ile Türkiye’de büyük 
şirketler ile küçük şirketler arasındaki 

verimlilik farkı muadil ülkelere göre 
çok yüksektir.

Bu durum teknoloji sınırına yakın 
(ileri düzey teknolojiler kullanabilen) 
ve genellikle büyük olan şirketler ile 
küçük ve orta ölçekli şirketlerin iş bir-
liği yapmasını zorlaştıran bir etkendir.

Nasıl bir sanayi politikası?
Bu tespitler ışığında önümüzdeki 

dönemde sanayi politikasının iki ana 
hedefinin olması gerekmektedir. Küre-
sel teknoloji sınırına yakın (ve genel-
likle büyük) olan “öncü” şirketler için 
esas hedef bulundukları sektörlerdeki 
küresel dönüşümlere ayak uydurmak, 
Ar-Ge’ye önem vererek daha bilgi ve 
teknoloji yoğun ürünlere geçebilmektir.

Teknoloji sınırına daha uzak (ve 
genellikle küçük ve orta ölçekli) giri-
şimlerde ise hedef küresel teknoloji 
sınırına ve bu arada öncü yerli şirket-
lerin teknoloji ve verimlilik düzeylerine 
yaklaşabilmektir. Bu ise küçük ve orta 
ölçekli girişimlerin istihdam kadar 
verimlilik artışı yoluyla büyümelerini 
özendirmeyi gerektirmektedir. Kuşku-
suz ihracata yönelme bunun önemli 
araçlarından biri olabilir (Atiyas ve 
Bakış, 2018). Bulgular hem ihracata 
yönelmenin sadece verimlilik artışı 
ile gerçekleşebildiğini hem de bunun 
bizzat kendisinin verimlilik artışına yol 
açtığını ortaya koymaktadır.

Önümüzdeki dönemde sanayi 
politikasının aşağıdaki ana unsurları 
içermesi gerektiği düşünülmektedir:

Görece düşük verimli girişimler gö-
rece daha hızlı büyümüştür. Bunun 
nedeni araştırılmalıdır.

Verimlilik artışında girişimler arası 
bileşenin neden negatif ve önemli 
olduğu, diğer bir deyişle verimliliği 
görece düşük girişimlerin verimliliği 
görece yüksek girişimlere göre neden 
daha hızlı büyüdüğü, özellikle bunun 
kamu politikası ile ilgili olup olmadığı 
araştırılmalı, sanayi politikası buna 
göre şekillendirilmeli veya gözden 
geçirilmelidir. Bu raporda bu eğilimin 
muhtemel nedenleri hakkında bazı 
öneriler sıralanmıştır (kredi politikası, 
teşvik politikası, aşırı borçlanma). Buna 
başka öneriler eklenebilir. Önemli olan 
verimlilik artışının önündeki bu önemli 
engeli daha iyi anlamaktır.

Teşvik politikalarının etkileri 
daha sistematik bir biçimde analiz 
edilmeli, politikalar bulgulara göre 
gözden geçirilmelidir.

Son yıllarda teşvik politikaları çok 
çeşitlilik kazanmış, gerek istihdam 
gerek Ar-Ge için çok sayıda ve farklı 

•

•

araçlar içeren teşvik mekanizmaları 
geliştirilmiştir. Son yıllarda bu politika-
ların istihdam, verimlilik ve satışlar gibi 
önemli değişkenler üzerindeki etkisini 
ölçmeye yönelik çalışmalar yapılmaya 
başlandığı da görülmektedir (KOSGEB, 
2022, Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı, 
2021). Bu tür çalışmaların yaygınlaş-
ması ve birer politika aracı olarak kul-
lanılması, alınan sonuçlara göre teşvik 
mekanizmalarının gözden geçirilmesi 
ve yenilenmesi teşvik sisteminin et-
kinliğini artıracaktır. Etki analizlerinin 
yaygınlaşması ve yetkinleşmesi için 
verilerin üniversite araştırmacılarına 
açılması ve bu konuda üniversiteler 
ile iş birliklerinin geliştirilmesi yerinde 
olacaktır.

Teşvik mekanizmaları değerlendiri-
lirken etkilerinin çok yönlü bir biçim-
de ele alınması önemlidir. Örneğin 
istihdam teşvikleri istihdamı olumlu 
etkilerken emek yoğun teknolojileri 
özendirerek verimlilik artışı üzerinde 
olumsuz bir etki yaratabilir. Ayrıca 
kullanılan yönteme göre farklı çalış-
maların farklı sonuçlara ulaşması da 
mümkündür. Örneğin, Dünya Bankası 
Türkiye’de Firma Verimliliği ve Eko-
nomik Büyüme Raporu’nda da (2019) 
KOSGEB ve TÜBİTAK’ın bazı teşvikleri 
değerlendirilmiştir. Çalışmada TÜBİ-
TAK teşviklerinin verimliliğe pozitif 
katkısının olduğu, istihdama olumlu bir 
etkisinin olmadığı,

KOSGEB kredilerinin ise istihdama 
olumlu bir katkısının olduğu, buna 
karşılık verimliliğe olumlu bir yansı-
masının olmadığı sonucu elde edilmiş-
tir. KOSGEB (2022) çalışmasında ise 
KOSGEB Ar-Ge ve inovasyon desteğinin 
istihdam üzerinde sadece bir dönem 
ortaya çıkan sonra kaybolan bir etkisi-
nin olduğu bulunmuştur. Çalışmalarda 
farklı örneklemlerin, verilerin ve meto-
dolojilerin kullanılması ve sonuçların 
karşılaştırılması, teşvik tasarımlarının 
daha sağlıklı bir şekilde yapılabilmesi-
ne yardımcı olacaktır.

Teşviklerin etkileri hedef kitlenin 
niteliklerine de bağlı olabilir. Örneğin 
Balkan, Başkaya ve Tümen’in çalışma-
sına göre (2016) 2008 İstihdam Teşvik 
Programı genç erkeklerin değil kadın-
ların iş bulma ihtimalini artırmıştır. 
Kadınlar arasında da özellikle beceri 
düzeyi düşük yaşlı kadınların iş bulma 
ihtimali olumlu etkilenirken; yüksek 
eğitimli veya yüksek becerileri haiz 
kadınların iş bulma ihtimali artmamış-
tır. Bu değerlendirme teşvik program-
larının tasarımında teşviklerin verim-
lilik ve beceriler üzerindeki etkisinin 
mutlaka göz önünde bulundurulması 
gerektiğini ortaya koymaktadır.

[makro bakış►
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İstihdam artış hedefi kabul 
edildiğinde bile teşvik 
politikalarının etkinliği 
araştırılmalıdır.

İstihdam artırmaya yönelik teş-
viklerin dağılımında genellikle girişim 
büyüklüğü önemli bir rol oynamaktadır. 
Halbuki son yıllarda yapılan çalışmalar 
iş yaratmada girişim büyüklüğünden 
çok girişim yaşının önemli bir rol oyna-
dığını; genç girişimlerin yaşlı girişimle-
re göre daha çok iş yarattığını ortaya 
koymaktadır (Atiyas, Bakış ve Orhan, 
2017; Özlale ve Polat, 2019).

Eğitim kalitesi her düzeyde 
iyileştirilmelidir.

Türkiye’de teknolojik iyileşmenin 
önündeki en önemli engellerden biri 
teknolojik atılımın gerektirdiği becerile-
rin eksikliğidir. Ciddi bir beşeri sermaye 
politikası olmadan teknolojik atılım 
yapmak mümkün görünmemektedir. 
Üniversite mezunlarının ücret primi-
nin düşüş eğiliminde olması yüksek 
öğretimin yüksek beceri yaratmada 
başarılı olmadığını düşündürmektedir. 
Üniversite düzeyinde eğitim kalitesinin 
bölgeler ve kurumlar arası büyük fark-
lılıklar gösterdiği bilinmektedir.

Mühendislik eğitimi almış kişilerin 
iş gücü piyasasında mezun oldukları 
üniversiteye göre farklı değerlendiril-
dikleri hakkında yaygın anekdotal veri 
mevcuttur. Dolayısıyla yükseköğretim-
de eğitim kalitesinin yükselmesi ve bu 
konuda kurumlararası eşitsizliğin azal-
tılması acil bir zorunluluktur. Ancak yu-
karıda da belirtildiği gibi sorun sadece 
yükseköğretim ile sınırlı görünmemek-
te, ilköğretimden başlayarak eğitimin 
her seviyesinde ciddi bir iyileşmenin 
gerekli olduğu düşünülmektedir.

Sanayi politikası hem daha esnek 
ve katılımcı hem de daha hesap 
verebilir hale getirilmelidir.

Sanayi politikasının tasarımında 
ve uygulanmasında özel sektör ile 
kamu kurumları arasında daha es-
nek ve dinamik etkileşim biçimlerinin 
gelişmesi gerekmektedir. Artık sanayi 
politikasının sıçrama yapacak sektör-
lerin listelenmesi anlamına gelmediği 
konusunda yaygın bir kabul vardır. 
Sektör incelemelerinden de görüldüğü 
gibi farklı sektörlerin farklı öncelikleri 
bulunabilmektedir. Ayrıca öngörülen 
bazı müdahaleler için mevcut girişimler 
arasında farklı iş birlikleri gerekebil-
mektedir. Örneğin, tekstil sektöründe 
teknik tekstile yönelik Ar-Ge yatırım-
larının öneminin altı çizilmiştir. Birçok 
görüşme sırasında kritik girdilere 
yatırım yapmanın önemi vurgulan-

•

•

•

mıştır. Bu tür müdahaleleri etkin bir 
biçimde yerine getirmek için kamunun 
geleneksel teşvik yaklaşımının dışına 
çıkılması gerekebilir. Hatta son yıllarda 
geliştirilen proje bazlı teşvik yaklaşımı 
da yeterli olmayabilir.

Bu konuda ortak girişimlerin ger-
çekleşmesi için sektör içi ve girişimler 
arası eşgüdümün yerine getirilmesinde 
kamu önemli bir rol oynayabilir. Ayrıca, 
bazı kritik yatırımlar kamunun paralel 
yatırımlarının (örneğin eğitim/ beşeri 
sermaye alanında) gerçekleşmesine 
bağlı olabilir. Bu da geleneksel teşvik 
yaklaşımı ile çözülemeyecek bir eşgü-
düm işlevi gerektirebilir.

Kuşkusuz geleneksel ve objektif 
kurallara bağlı, sanayi politikaları 
için kurgulanmış teşvik politikasının 
avantajı kamuya fazla takdir yetkisi 
tanımaması ve böylece haksız kazanca 
yol açabilecek faaliyetleri sınırlama-
sıdır. Daha esnek yaklaşımların haksız 
kazanç sağlama ve dağıtma mekaniz-
maları haline gelmemesi için teşvik 
ve destek politikalarının katılımcı, 
saydam ve hesap verebilir bir biçimde 
yürütülmesi, özellikle kamu kaynağının 
sağlandığı durumlarda bu adımların 
ayrıntılı bir biçimde gerekçelendirilme-
si önem taşımaktadır.

Sektörler ve politika alanları 
arasında etkileşimlere dikkat 
edilmelidir.

Sanayi politikalarını ekonominin 
diğer sektörlerinden ayrı düşünmek gi-
derek zorlaşmaktadır. İlk olarak yüksek 
teknolojiye geçişin hedeflenmesi duru-
munda göreli olarak sanayide istihdam 
kaybının ortaya çıkması veya istihda-
mın daha yavaş artması kaçınılmaz 
olacaktır. Bu yüzden sanayi politikası 
aynı zamanda ekonomide genel olarak 
iyi işler yaratılması ve verimliliği yük-
sek hizmet sektörlerinin geliştirilmesi 
ile paralel gitmek zorundadır (Aiginger 
ve Rodrik, 2019). Daha genel olarak 
teknolojik atılım iyi iş yaratma (Rodrik 
ve Sabel, 2019) ve toplumsal dayanış-
ma politikaları ile birlikte düşünülmek 
zorundadır.

İkinci olarak sanayide atılım başka 
sektörlerin de yeniden yapılanmasını 
ve sanayi politikası ile başka politika 
alanlarının etkileşiminin sağlanmasını 
gündeme getirmektedir. Bunu en açık 
biçimde çevre ve iklim politikaları ile 
sanayi politikaları arasındaki ilişkide 
görmek mümkündür. Bir yandan küre-
sel iklim değişikliği ve bununla bağlan-
tılı çevresel endişeler tüketici tercihle-
rini yakından etkilerken diğer taraftan 
kamunun çevre ve iklim politikaları da 
kuşkusuz imalat sanayinde yatırımla-

•

rın yönlendirilmesinde önemli bir rol 
oynayacaktır.

Benzer biçimde, örneğin otomotiv 
sektörü şehirleşme ve şehirlerin akıllı 
hale gelmesine yönelik politikalardan 
yakın bir biçimde etkilenecektir. Sa-
nayi politikası bu tür etkileşimleri göz 
önünde bulundurabildikçe daha yetkin 
bir biçimde tasarlanacak ve yürütüle-
cektir.

İkiz dönüşümün gerekleri sanayi 
politikasının tasarımında önemli rol 
oynamalıdır.

Önümüzdeki dönemde sanayi po-
litikası yeşil ve dijital dönüşüm unsur-
larının eşzamanlı, birbirini etkileyen ve 
tamamlayan bir şekilde gerçekleştiği 
ikiz dönüşüm süreci göz önüne alınarak 
kurgulanacaktır. Karbon ayak izinin 
azaltılması artan biçimde bir küresel 
gereklilik haline gelmekte; dijitalleşme 
genel olarak rekabet gücünü ve verim-
liliği yükseltmenin kaçınılmaz unsur-
larından biri olarak görülmekte ve aynı 
zamanda yeşil dönüşümün maliyetini 
azaltan ve enerji verimliliğini artıran en 
önemli etkenlerden biri haline gelmek-
tedir.

Gerek dijitalleşme gerek yeşil dönü-
şüm geçmiş dönemlere göre teknolojiyi 
üretme ve kullanma ile Ar-Ge ve yenilik 
faaliyetlerinin daha da önemli hale 
gelmesine yol açacaktır. Bu bakımdan 
doğrudan ikiz dönüşümü destekleyen 
teşvik mekanizmalarının tasarlanması 
yerinde olacaktır. Özellikle KOBİ’lerin 
teknoloji ve inovasyona erişimi ve 
KOBİ’lerin ikiz dönüşümünün finanse 
edilmesi, teknolojiye erişimleri yönün-
de yeni bir modelle desteklenmeleri 
doğru olacaktır. Öte yandan ikiz dönü-
şümün başarısının önündeki en önemli 
sınırlayıcı unsurun teknolojiyi üretme 
ve kullanma becerileri olması beklen-
melidir. Bu bağlamda dijital teknoloji 
kullanımı için gerekli olan (program-
lama, veri analizi gibi) beceriler ve 
yüksek öğretimin kalitesi özellikle öne 
çıksa da yukarıda değinildiği gibi tüm 
eğitim sisteminin daha donanımlı hale 
gelmesi ve eğitimin tüm kademelerinde 
kalitenin yükselmesi ikiz dönüşümün 
zorluklarını aşma ve bunu bir fırsat 
haline getirebilme açısından kilit önem 
taşıyacaktır. Bu artan zorluklara karşı-
lık pandeminin, yine yukarıda değinildi-
ği gibi Türkiye’nin coğrafi konumunun 
yarattığı avantajları güçlendirdiği, 
bu anlamda yeni fırsatlar yarattığı 
da düşünülmektedir. Türkiye’nin bu 
yeni fırsatları değerlendirip değerlen-
dirmeyeceğini büyük ölçüde gerekli 
dönüşümleri gerçekleştirmede ne denli 
başarılı olacağı belirleyecektir.

•
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GTÜ ve TENMAK tarafın-
dan düzenlenen çalıştayda 
Türkiye’de enerji, nükleer ve 

maden araştırmaları ile ilgili tekno-
lojiler ve ortak iş birliği konuları ele 
alındı.

GTÜ Teknoloji Transfer Ofisi 
koordinatörlüğünde Gebze Tek-
nik Üniversitesi (GTÜ) Kongre 
Merkezi’nde TENMAK Çalıştayı dü-
zenlendi. Türkiye’de enerji, nükleer; 
maden araştırmalarında, teknoloji 
geliştirme çalışmalarında ülkemiz ve 
üniversitemiz adına önemli kazanım-
lar sağlayabilmek amacıyla düzen-
lenen Çalıştaya GTÜ Rektörü Prof. 
Dr. Hacı Ali MANTAR, Bursa Teknik 
Üniversitesi Rektörü Prof. Dr. Naci 
ÇAĞLAR, Türkiye Enerji, Nükleer ve 
Maden Araştırma Kurumu (TENMAK) 
Başkanı Prof. Dr. Abdulkadir BALIKÇI, 
kurum yöneticileri ve akademisyen-
ler katıldı.  

GTÜ Rektörü Prof. Dr. Hacı Ali 
Mantar ve Türkiye Enerji, Nükleer ve 
Maden Araştırma Kurumu (TENMAK) 
Başkanı Prof. Dr. Abdulkadir BALIKÇI 
açılış konuşmalarında kurumları ve 
yetkinlikleri hakkında kısa değerlen-
dirmelerde bulundular.

GTÜ Rektörü Prof. Dr. Hacı Ali 
MANTAR konuşmasında özellikle 
son yıllarda ülkemizde teknoloji-
nin gelişmesi ile birlikte AR-GE’ye 
ve üniversitelere ihtiyacın artığın-
dan söz etti. Mantar, “Gelinen son 
noktada ülkemiz kendi çözümlerini 
oluşturan dünya ile rekabet eden, 
dünya lideri olma yolunda ilerleyen 
bir ülkedir. Böyle olunca da ürün-

lerimizin katma değerini ve AR-GE 
derinliğimizi artırmak durumundayız. 
Bu noktada ise üniversite-sanayi iş 
birliği kaçınılmaz oluyor. Üniversite-
miz ciddi yetkinlikleri olan dünyanın 
sayılı üniversitelerdendir. TENMAK 
tarafından ortaya konan problemler 
ve strateji doğrultusunda iyi ve doğ-
ru iş birliktelikleri kurabiliriz. Çalışta-
yın sonucunda katma değerli, somut 
çıktısı olan iş birliktelikleri olacağına 
inanıyorum.” dedi.  

TENMAK Başkanı Prof. Dr. 
Abdulkadir BALIKÇI ise konuşma-
sında TENMAK’ın misyon, vizyon ve 
çalışma alanları hakkında bilgiler 
aktardı. Balıkçı, GTÜ’nün potansiyeli 
ciddi anlamda yüksek bir üniversite 
olduğunu ve burada olmaktan mut-
luluk duyduğunu belirtti. TENMAK’ın 
kuruluş amacının, Türkiye’nin enerji, 
nükleer ve madencilik konularında-

ki teknolojik ihtiyaçlarını gidermek 
ve bu bağlamda dışa bağımlılığını 
çözmek olduğunu dile getirdi. Balıkçı, 
kurumunun misyon ve vizyonunu 
şöyle açıkladı: Türkiye’deki tek-
noloji ve bilgi birikimini artırmak, 
Türkiye’nin teknolojik olarak üretmiş 
olduğu ürünlerin sayısını artırmak, 
Türkiye’nin kendi ilgi alanları ile ilgili 
dışa bağımlılığını azaltmak, yani 
“mümkünse sıfırlamak” teknolojiyi 
ihraç eder duruma getirmek. Başkan 
Balıkçı, Çalıştayın hayırlı iş birlikte-
liklerine vesile olmasını dileyerek 
konuşmasını sonlandırdı.

Söz konusu açılış konuşmaları-
nın ardından Çalıştay sunumlar ile 
devam etti.  TENMAK koordinatör-
lüğünde Nükleer Enerji, Bor, Nadir 
Toprak Elementleri, Temiz Enerji, 
Enerji Araştırmaları, TENMAK Des-
tekleri, Uluslararası İş birlikleri konu 
başlıklarını içeren çeşitli bilimsel 
sunumlar gerçekleştirildi.

Sunumların ardından enerji 
ve öğrenci istihdamı konusunda 
karşılıklı fikir alışverişinde bulunul-
du. Çalıştay sonrası TENMAK ekibi; 
Malzeme Bilimi ve Mühendisliği, 
Biyoteknoloji ve Malzeme Polimer 
Üretim Laboratuvarı ve Nanotek-
noloji Enstitüsü’nü ziyaret ederek 
laboratuvar ekipmanları, yapılan 
çalışmalar ve AR-GE faaliyetleri 
hakkında yerinde bilgi edindi.

GTÜ ve TENMAK ortak çalıştayında 
nükleer ve maden araştırmaları konuşuldu

[araştırma ►
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Kocaeli Üniversitesi tarafından, 
Kocaeli Üniversitesi ARDEB 
Destek Programları ve Yenilik-

ler Tanıtım Programı düzenlendi.
TÜBİTAK ARDEB Başkan Yardım-

cısı Doç. Dr. Cengiz Arıcı’nın konuş-
macı olarak yer aldığı programa KOÜ 
Rektörü Prof. Dr. Nuh Zafer Cantürk, 
Rektör Yardımcısı Prof. Dr. Elif Öğüt, 
dekanlar, müdürler ile akademisyen-
ler yoğun ilgi gösterdi.

Program Rektör Prof. Dr. Nuh 
Zafer Cantürk’ün açılış konuşması ile 
başladı. Bilim ve teknoloji alanında-
ki hızlı gelişmelerin üniversitelerin 
yenilikçi ve araştırma odaklı çalış-
malara daha fazla önem vermesini 
gerektirdiğine dikkat çeken Rektör 
Prof. Dr. Nuh Zafer Cantürk, ‘Kocaeli 
Üniversitesi olarak, bu dönüşümün 
öncüleri olmak ve ülkemizin bilimsel 
ve teknolojik gelişimine katkı sağ-
lamak için yoğun çaba harcıyoruz.’ 
dedi.

Kocaeli Üniversitesi olarak AR-
DEB programlarına aktif bir şekilde 
katıldığımızı belirten Rektör Prof. Dr. 
Nuh Zafer Cantürk, ‘Kocaeli Üniver-
sitesi olarak, ARDEB destek prog-
ramlarına katılımları teşvik etmeyi 
sürdürerek gelecekte daha fazla 

proje üretmeyi hedefliyoruz. Aynı 
zamanda, öğrencilerimizin de ARDEB 
projelerinde aktif olarak yer almasını 
teşvik ediyor ve onları araştırma ve 
yenilik alanında destekliyoruz. Bu 
projelerle ülkemizin bilim ve tekno-
loji alanında daha da ilerlemesine 
katkı sağlamayı amaçlıyoruz.’ ifade-
sini kullandı.

Rektör Prof. Dr. Nuh Zafer 
Cantürk’ün yaptığı konuşma ardın-

dan, Moderatörlüğünü Rektör Yar-
dımcısı Prof. Dr. Elif Öğüt’ün yaptığı, 
TÜBİTAK ARDEB Başkan Yardımcısı 
Doç. Dr. Cengiz Arıcı’nın konuşma-
cı olarak yer aldığı ARDEB Destek 
Programları ve Yeniliklerin anlatıl-
dığı sunuma geçildi. Doç. Dr. Arıcı 
sunumunda, temel stratejiler, destek 
programları, istatistikler, fikri haklar, 
yenilikler ve ara yüzler başlıklarında 
bilgiler paylaştı.

Kocaeli Üniversitesi ARDEB Destek 
Programları ve Yenilikler Tanıtım Programı

[proje ►
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Çevre Haftası nedeniyle çevre 
kirliliğinin önlenmesi, azaltıl-
ması ve bu konuda toplumda 

farkındalığın artırılması amacıy-
la TÜBİTAK Marmara Araştırma 
Merkezi’nden davetli konuşmacıların 
katılımı ile “TÜBİTAK Çevre Söyleşi-
leri” programı düzenlendi. Y. Müh. 
Tuba Budak Duhbacı’nın moderatö-
rüğünde çevrimiçi gerçekleşen söy-
leşiye TÜBİTAK Marmara Araştırma 
Merkezi, İklim Değişikliği ve Sürdü-
rülebilirlik Başkan Yardımcılığından 
Doç. Dr. Özgen Ercan, Doç. Dr. Nesimi 
Özkurt ve Dr. İbrahim Tan katıldı.

Doç. Dr. Özgen Ercan, TÜBİTAK 
Marmara Araştırma Merkezi, İk-
lim Değişikliği ve Sürdürülebilirlik 
Başkan Yardımcılığı’nın öneminden 
bahsederek Su Yönetimi ve Arıtım 
Teknolojileri Araştırma Grubu olarak 
yaptıkları çalışmalardan bahsetti.

Çevresel ölçüm sistemlerinin ay-
rıntısına inen Ercan ”Biz burada daha 
çok ülkemizdeki ihtiyaçları şöyle 
belirliyoruz; özellikle bir yönetmelik 
kapsamında bir tebliğ kapsamında 

kullanılması zorunlu olan alanlara 
yöneliyoruz ve burada kurgu üzerine 
ihtiyaçlara yönelik hareket ediyo-
ruz.” dedi.

Ülkemizde yönetmelik veya 
tebliğ ile gerçekleştirilmesi zorunlu 
çalışmalar kapsamında TÜBİTAK 
tarafından özel sektör iş birliği ile 
geliştirilen ölçüm sistemlerinden 
bahseden Ercan, “Yürürlükte olan 
“Sürekli Emisyon Ölçüm sistemleri” 
(SEÖS) Tebliği kapsamında, hava 
kirliliğin önlenmesi amaçlı sanayi 
tesisleri bacalarından çıkan kirletici 
parametrelerinin de sürekli olarak 
izlenmesi gerekmektedir.” diyerek, 
sanayi tesisleri bacalarından çıkan 
kirletici parametrelerinin ölçümü-
nü sürekli olarak yapabilen ve özel 
sektör ile geliştirilen yerli bacagazı 
ölçüm sisteminin mevcut durumu 
ile hava kalitesinin korunmasına 
yönelik ürün geliştirme çalışmaları 
hakkında bilgi verdi.

Mevcut sistemin iyi tanımlanarak 
sorunların tespit edilmesinin önemi-
ne değinen Ercan,  “Hava emisyonu, 

Çevre Sorunları Dünya Çevre Günü’nde 
TÜBİTAK Tarafından Masaya Yatırıldı

[çevre ►

Toplantıda Temiz Üretim, 
üretim süreçlerinde 
kullanılan enerji, su 
ve hammadde gibi 
kaynakların daha verimli 
kullanılması ve üretim 
süreçlerinin çevresel 
etkilerinin azaltılması 
amacıyla her sektöre 
uygulanabilen bir metot 
olarak değerlendirildiği 
için, Temiz Üretim 
metodunun sektörel 
bazda uygulanmasının, 
ülkemizin 2053 net sıfır 
hedefine ve aynı zamanda 
Türkiye’nin Yeşil Dönüşüm 
Hareketine hizmet 
edeceği belirtildi.
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Çevre Sorunları Dünya Çevre Günü’nde 
TÜBİTAK Tarafından Masaya Yatırıldı

su emisyonu ya da toprağa yaptığı-
mız emisyonlardan bahsediyoruz. 
Veri toplayıp problemi tespit edip 
daha sonra iyileştirme için ne yapı-
labilir noktasında önemli çalışmalar 
sürdürüyoruz.” ifadelerini kullandı.

Söyleşide dünyada ve ülkemiz-
de son yıllarda özellikle gündemde 
olan çevresel gürültü yönetimi 
konusunu ele alan Doç. Dr. Nesimi 
Özkurt öncelikle gürültünün nasıl 
çevre sorunu olarak ele alındığını 
anlattı. Özkurt, “Gürültüye uzun süre 
maruz kalmak kalp ve damar has-
talıklarından psikiyatrik rahatsızlık-
lara kadar günlük hayatımızda sık 
sık yüzleştiğimiz stres, yorgunluk 
gibi sonlara kadar ya da hatta kalıcı 
etkiler olarak işitme kaybına neden 
olabiliyor. Gürültüyü belli paramet-
rik çıktılara göre analiz ediyoruz. 
Şehirlerin stratejik gürültü haritala-
rını ve eylem planlarını hazırlıyoruz” 
diye konuştu.

Özkurt, “Kişilerin beden ve ruh 
sağlığını, huzur ve sükûnunu gürültü 
ile bozmayacak bir çevrenin geliş-
tirilmesi için, çevresel gürültüye 
maruz kalmanın etkileriyle mücade-
le etmeye yönelik Çevresel Gürültü 
Kontrol Yönetmeliği kapsamında 
esas ve kriterler belirlenmiş ve bu 
kriterlerin gürültü kaynakları bazın-
da uygulanması için çeşitli kaynak-
lardan yayılan gürültü emisyonuna 
sınırlamalar getirilmiştir” dedi.

Denizleri neden izlediklerini 

anlatan Dr. İbrahim Tan “Deniz 
kirliliğinin azaltılması için çalışma-
larımız var. Deniz ve ekosistemin 
korunması ve sürdürülebilirliği için 
çalışmalarımızı sürdürmekteyiz. 
Yine sürdürülebilir balıkçılık ile ilgili 
stok çalışmaları, farklı projelerde 
farklı kurumlarla birlikte çalışarak 
devam ettirmekteyiz. Deniz ve kıyı 
alanlarının koruma altına alınması 
için alanların belirlenmesi, seçimi, 
yönetmelik var. Bunun için yine ça-
lışmalarımız sürdürülmekte.” dedi.

Tan, “Dünya okyanus ve denizle-
ri, başta gıda güvenliği olmak üzere 
kalkınma, ulaşım, enerji temini, sağ-
lık, turizm alanlarında büyümeyi ve 
gezegenimizin en kritik ekosistem 
hizmetlerini (karbon, besin elementi 
döngüleri, iklim düzenleme, oksijen 
üretimi gibi) sağlayarak, insanlığa 
sosyo-ekonomik faydalar sağla-
maktadır. Bununla beraber, deniz 
ve okyanuslar üzerindeki, insan ve 
iklim değişikliği kaynaklı baskıların 
her geçen gün artması bu önem-
li değer ve hizmetleri risk altına 
sokmaktadır.  Ülkemizi çevreleyen 
denizlerdeki deniz kaynaklarının 
sürdürülebilir kullanımı ve geliş-
tirilmesi için, deniz, kıyı ve içsular 
olmak üzere çevre öncelikli bilimsel 
araştırmaları ve teknolojileri hedef 
alan bütünsel bir anlayış içinde 
yürütülmektedir. Kamu kurumları 
(Bakanlıklar, Belediyeler, Uygulayı-
cı Birimler / İdareler), uluslararası 
kuruluşlar (AB H2020, IPA, UNEP- 
MAP, AB Karadeniz İşbirliği Teşkilatı) 
ve özel sektör firmalarıyla iş birliği 
içinde ekosistem tabanlı çalışmalar 
ve projeler gerçekleştirilmektedir.” 
vurgusu yaptı.

TÜBİTAK MAM çatısı altında 
gerçekleşen çalışmaların detaylı 
olarak aktarıldığı söyleşide dünyada 

ve ülkemizde son yıllarda özellik-
le gündemde olan ve kaynakların 
sürdürülebilir kullanımına katkı 
veren döngüsel ekonomi ve kaynak 
verimliği konularını içeren “Temiz 
Bir Dünya için Temiz Üretim Uygu-
lamaları”, müsilajla birlikte daha da 
önemli hale gelen “Denizel Ekosiste-
min Değerlendirilmesi ve Kıyı-Deniz 
Etkileşimleri”ne yönelik çalışmalara 
da yer verildi. Ayrıca, ülkemizde gü-
rültü yönetimi konusunda stratejik 
eylem planları ve çevresel gürültü 
faaliyetlerini içeren “Türkiye’de Çev-
resel Gürültü Yönetimi” çalışmaları, 
çevresel kirlilik sorunlarının çözümü 
öncesinde doğru ve güvenilir ölçü-
lebilir sonuçlara ihtiyaç olması ne-
deniyle “Çevresel Ölçüm Sistemleri 
Geliştirilmesi” konulu çalışmalardan 
da bahsedildi.

Y. Müh. Tuba Budak Duhbacı’nın 
moderatörüğündeki söyleşi ile 
imalat sanayinin üretim süreçlerin-
de açığa çıkan kirliliğin kaynağında 
azaltılması veya önlenmesi amacıy-
la yapılan sektörel çalışmalar hak-
kında da bilgi verildi. Temiz Üretim 
uygulamaları ile elde edilen çevresel 
kazanımlardan bahsedildi. Temiz 
Üretim, üretim süreçlerinde kulla-
nılan enerji, su ve hammadde gibi 
kaynakların daha verimli kullanıl-
ması ve üretim süreçlerinin çevresel 
etkilerinin azaltılması amacıyla her 
sektöre uygulanabilen bir metot 
olarak değerlendirildiği için, Temiz 
Üretim metodunun sektörel bazda 
uygulanmasının, ülkemizin 2053 
net sıfır hedefine ve aynı zamanda 
Türkiye’nin Yeşil Dönüşüm Hareketi-
ne hizmet edeceği belirtildi.

TÜBİTAK’ın YouTube kanalından 
canlı yayınlanan söyleşi sırasında 
izleyicilerin yönelttiği sorular da 
yanıtlandı.
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Türkiye’de ilk olma niteliği taşı-
yan ve ilk kez gerçek eserlerin 
sergilendiği Kerpe Sualtı Kazı-

ları Arkeopark Proje Tanıtım ve Sergi 
Açılışı, Vali Seddar Yavuz’un katılım-
larıyla gerçekleştirildi.

Arkeoloji Müzesinde düzenlenen 
programa; Vali Seddar Yavuz’un 
yanısıra, Kocaeli Milletvekilleri Cemil 
Yaman ve Sami Çakır, Vali Yardımcısı 
Şenol Kaya, Kültür Varlıkları ve Mü-
zeler Genel Müdürlüğü Müzeler Daire 
Başkanı Bülent Gönültaş, İl Kültür 
ve Turizm Müdürü Fatih Taşdelen, 
Müze Müdürü Serkan Gedük ile çevre 
illerde görev yapan müze müdürleri 
ile çok sayıda davetli katıldı.

Saygı duruşu ve İstiklal Marşı’nın 
okunması ile başlayan programda 
Kültür Varlıkları ve Müzeler Genel 

Müdürlüğü Müzeler Daire Başkanı 
Bülent Gönültaş’ın konuşmalarının 
ardından herkesi sevgi ve saygıyla 
selamlayarak sözlerine başlayan 
Vali Seddar Yavuz yaptığı konuşma-
larında; “Hepinizi sevgi ve saygıyla 
selamlıyorum. Bugün yine sıra dışı, 
şehrimize değer katacak, şehrimizin 
turizm potansiyelini artıracak güzel 
bir çalışmayla karşınızdayız. Bu 
çalışmada emeği geçen başta Kültür 
ve Turizm Bakanlığımızın yetkilileri-
ne, Kalkınma Ajansımıza, bu konuyu 
benim adıma takip eden çok kıymetli 
Vali Yardımcımıza, İl Müdürümüze ve 
teknik ekibimize teşekkür ediyorum.

İlimiz Çok Önemli Medeniyetlere Ev 
Sahipliği Yapmıştır

Karadeniz’de ilk defa böylesine 

Vali Yavuz: Turizm faaliyetleri, dünyada 
en çok üzerinde çalışılan alanlardan bir 
tanesidir

Kerpe Sualtı Kazıları 
Arkeopark Proje Tanıtım 
ve Sergi Açılış kurdelesini 
hayırlı olsun dilekleriyle 
kesen Vali Seddar Yavuz ve 
protokol üyeleri çıkarılan 
eserleri inceleyerek 
yetkililerden bilgi aldılar.
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güzel bir çalışma yapılmış olmasının 
şehrimizin öncü bir şehir olma vasfını 
da kuvvetlendirdiğini vurgulayan Vali 
Yavuz;  

“Turizmin giderek çeşitlenen ve 
insanların düne göre farklı etkinlik-
ler ve aktiviteler aradığı bir süreç 
olduğunu hepimiz biliyoruz. Özellikle 
turizm faaliyetleri direkt ihracat 
etkisi yaratması vesilesiyle dünyada 
en çok üzerinde çalışılan alanlardan 
bir tanesidir. Diğer taraftan müzeci-
lik; insanlığın bizden önce yaşamış 
olduğu değerleri ortaya çıkarmak, 
bu değerleri yeni kuşaklarla bu-
luşturmak ve insanlığın hafızasını 
oluşturmak bakımından da çok değer 
atfedilen bir konu. İlimiz çok önemli 
medeniyetlere ev sahipliği yapmış, 
bir taraftan Bitinya daha sonra Bi-
zans ve Osmanlı İmparatorluğu gibi 
çok önemli medeniyetleri barındır-
mış, liman kenti olması hasebiyle de 
öteden buyana hep değerli ve kıy-
metli olmuştur. Karadeniz’de ilk defa 
böylesine güzel bir çalışma yapılmış 
olması şehrimizin öncü bir şehir 
olması vasfını da kuvvetlendiren bir 
husus olmuştur. Hepinizin bildiği 
gibi Kocaeli bilim, sanayi ve teknoloji 
şehri olduğu kadar aynı zamanda 
bilişim ve inovasyonun merkezi ve 
kişi başına düşen gelirin en yüksek 
olduğu bir şehirdir. Diğer taraftan 
ülkemizi dünya ile yarıştıran, rekabet 
ettiren ve bu anlamda bilimsel ve 
teknolojik gelişmelerin ilk defa uygu-

landığı, ilk defa üretildiği şehirlerden 
bir tanesidir. Bu vesileyle şehrimize 
önemli hizmetler yapan ve bizi her 
daim destekleyen Cumhurbaşkanı-
mız Sayın Recep Tayyip Erdoğan’a, 
Bakanlarımıza, her daim birlikte 
çalıştığımız çok kıymetli Vekillerimi-
ze, özellikle bu alanda çalışma yapan 
bilim insanlarımıza ve tüm çalışma 
arkadaşlarımıza teşekkür ediyor, 
gönülden tebrik ediyorum. Bu özel 
çalışmalar vesilesiyle de ilimizde ki 
turizm faaliyetlerinin hareketlenme-
sini gönülden diliyorum.” diyen Vali 
Yavuz hayırlı olması temennisinde 
bulundu.

Konuşmaların ardından Müze 
Müdürü Serkan Gedük Kerpe Sualtı 
Projesi hakkında bir sunum gerçek-
leştirdi.

Kerpe Sualtı Kazıları Arkeopark 
Proje Tanıtım ve Sergi Açılış kurde-
lesini hayırlı olsun dilekleriyle kesen 
Vali Seddar Yavuz ve protokol üyeleri 
çıkarılan eserleri inceleyerek yetkili-
lerden bilgi aldılar.

Programın ardından Vali Seddar 
Yavuz basın mensuplarına yaptığı 
açıklamalarında; “Bu bölge tarih 
öncesinden itibaren çok önemli bir 
liman kenti olmaya devam etmiş ve 
Bitinya, Bizans, Osmanlı İmparator-
luğu gibi cihan imparatorluklarına 
ev sahipliği yapmış bir bölge olarak 
deniz ticaretinde her zaman çok 
önemli bir konuma sahip olmuştur. 
Arkadaşlarımızın yaptığı çalışmalar 

ışığında, gelen tüm gemilerin bir 
şekilde ikmal yapma ihtiyaçları söz 
konusu olduğunda Kerpe limanının 
özellikle tercih edildiği ve bu vesiley-
le önemli bir ticaret merkezi olduğu 
ortaya çıkmıştır. Bu vesileyle 2020 
yılından bu yana yapılan çalışmalar, 
değerlendirmelerle birlikte bir su altı 
kazısı yapılarak buradaki eserlere 
ulaşılması ve daha sonra bunla-
rın sergilenmesi, turizme açılması 
önemli bir çalışma olarak ortaya çıktı 
ve nitekim M.Ö. 4. Yüzyıldan M.S. 12. 
Yüzyıla kadar uzanan dönemlere ait 
çeşitli eserleri arkadaşlarımız tespit 
ettiler. Bu eserleri gördüğünüz gibi 
bu müzede halkımıza açmış bulunu-
yoruz. Kerpe zaten bir destinasyon 
bölgesi ama özellikle Arkeopak ile 
birlikte Kerpe’nin Kandıra’nın tam 
bir destinasyona dönüşeceği ve bu 
vesileyle de turizmin artacağını de-
ğerlendiriyoruz. Bu kapsamda Kültür 
ve Turizm Bakanlığımıza, Müzeler 
Genel Müdürlüğümüze, Kalkınma 
Ajansımıza, işin başından bu yana 
benim adıma bu süreci takip eden ge-
rek valiliğimiz çalışanlarına gerekse 
il müdürümüze, burada emek sarf 
eden bilim insanlarımız ve müze ça-
lışanlarımıza çok teşekkür ediyorum. 
Özellikle Karadeniz’in ilk su altı kazısı 
olması ve ilk Arkeopark olması bakı-
mından ülkemiz açısından fevkalade 
önemli bir hizmeti inşallah şehrimize 
kazandırmış olacağız.” diyen Vali 
Yavuz herkese teşekkür etti.
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Kocaeli Sanayi Odası mayıs 
ayı Meclis Toplantısı, KSO 
Meclis Başkanı Hasan Tahsin 

Tuğrul’un yönetiminde gerçekleş-
tirildi. KSO Yönetim Kurulu Baş-
kanı Ayhan Zeytinoğlu ve Meclis 
Üyeleri’nin katılım gösterdiği top-
lantının konuk konuşmacısı Kocaeli 
Vergi Dairesi Başkanı Dr. Osman 
Eşgin oldu. Dr. Osman Eşgin ‘7440 
Sayılı Vergi ve Diğer Bazı Alacakların 
Yapılandırılması Kanunu’ hakkında 
Meclis Üyelerini bilgilendirdi, merak 
edilen soruları yanıtladı. Meclise 
ayrıca; Kocaeli Vergi Dairesi Grup 
Müdürleri Mehmet Zengin ile Akın 
Rıfat Aydoğdu ile Ziraat Bankası 
Kocaeli Şube Yöneticisi Serkan Okan 

Dinçer de katılım sağladı. 

İHRACAT VERİSİNİ PAYLAŞTI
Meclis Toplantısında ekonomik 

değerlendirmelerde bulunan KSO 
Yönetim Kurulu Başkanı Ayhan 
Zeytinoğlu şunları söyledi: Nisan ayı 
ihracatına yüzde 17,2’lik bir düş-
meyle başladık. 19 milyar 315 milyon 
dolar olarak gerçekleşti. Geçen yıl 
nisan ayında ihracat rekor seviyede 
gerçekleşmişti. Bundan kaynaklı bir 
baz etkisi var. Ramazan Bayramı da 
nisan ayına denk geldi. Kurların da 
ihracatı çok destekler seviyelerde 
olmadığını biliyoruz.Önümüzdeki 
aylarda, başta Avrupa olmak üzere 
hedef pazarlarımızdaki talep artış-

larıyla ihracatımızda daha yüksek 
seviyeler görmeyi temenni ediyoruz.

EN FAZLA İHRACAT YAPTTIĞIMIZ 
ÜLKELER

En fazla ihracat yaptığımız ilk beş 
ülkeye baktığımızda; 1 milyar 585 
milyon dolar  ileAlmanya, 1 milyar 
163 milyon dolar ile ABD, 970 milyon 
dolar ile Irak,  950 milyon dolar ile 
İtalya ve 942 milyon dolar ile İngil-
tere geliyor. En fazla ihracat yaptığı-
mız ilk yirmi ülkeden nisanda ihracat 
artışı Rusya, Ukrayna, Yunanistan ve 
Slovenya’da oldu. Bu ülkelere nisan 
ayında ihracatımız 1,8 milyar dolar 
oldu.  İhracatımızdaki payı yüzde 
9,4. Rusya Federasyonu  yüzde 91,2 

Zeytinoğlu: Üretim yapılan ilde vergi  
ödemesi Kocaeli altyapısını geliştirir

[oda meclisi►
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ile 842 milyon dolar, Ukrayna yüzde 
225,7 ile 368 milyon dolar, Yunanis-
tan yüzde 10,1 ile 335 milyon dolar  
ve Slovenya yüzde 17,5 ile 277 milyon 
dolar  oldu.

İTHALATI DEĞERLENDİRDİ
İthalat verisine baktığımızda 

yüzde 4,5 gerileme ile 28 milyar 162 

milyon dolar olarak gerçekleşmiş. 
Yatırım (sermaye) malları yüzde 21,8 
artışla  3,9 milyar dolar, hammadde 
(ara mallar) yüzde 14,3 gerileme ile 
20,6 milyar dolar, tüketim malları ise 
yüzde 67,1 artış ile 3,6 milyar dolar  
olarak gerçekleşti.  Dış ticaret açığı 
yüzde 43,9 seviyesinde gerçekleşe-
rek 8 milyar 847 milyon dolar oldu. 

2022 nisan  6,1 milyar dolar idi. Son 
on iki aylık açık 120,3 milyar dolar.”

ENFLASYON VERİSİNİ PAYLAŞTI
Reel efektif döviz kurundan söz 

eden Zeytinoğlu, “Son dönemde 
Merkez Bankası ile Kapalı Çarşı döviz 
fiyatları arasındaki makas yüzde 
5-7 oranında açıldı. İkinci fiyatların 
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oluşmasının, ekonomimiz için olumlu 
bir görüntü olmadığını düşünüyo-
ruz. Bu durum, ithal hammadde ile 
üretim yapan sanayici üzerinde ilave 
finansman maliyeti getiriyor” dedi. 
Ardından enflasyona ilişkin konuşan 
Zeytinoğlu, “Enflasyon verilerine 
baktığımızda nisan ayında;TÜFE yüz-
de 43,68 olarak açıklandı, aylıkyüzde 
2,39 arttı. ÜFE yüzde 52,11 oldu, aylık 
yüzde 0,81 arttı. Kurlarda hafif de 
olsa bir artış trendi var ancak baz 
etkisiyle gerileme bekliyorduk. Yıllık 
ÜFE’de 10,34puan, TÜFE’de ise 6,83 
puan gerileme var. Kurlarda ani bir 
hareket olmazsa, yıllık ÜFE’de baz 
etkisiyle bir iki ay daha gerileme 
görebiliriz” ifadelerini kullandı.

KOCAELİ POZİTİF AYRIŞTI
Nisan ayı kapasite kullanım 

oranlarını da paylaşan Zeytinoğlu, 
“Türkiye genelinde kapasite kullanı-
mı yüzde 75,4 olarak gerçekleşti. Ge-
çen yıla göre 2,4 puan geriledi/ mart 
ayına göre 1,9 puan arttı. Kocaeli’ye 
baktığımızda yüzde 71,6 oldu. Geçen 
yıla göre 0,2 puan / mart ayına göre 
0,6 puan arttı. Kocaeli’nin yine pozitif 
ayrıştığını görüyoruz” dedi.

KOCAELİ VERİLERİ HAKKINDA BİLGİ 
VERDİ

Ekonomik değerlendirmelerden 
sonda Kocaeli Vergi Dairesine ve 

konuklar hitaben Kocaeli’nin güncel 
verilerini paylaşan Zeytinoğlu 
şunları aktardı: “İlimizin Türkiye 
imalat sanayine sağladığı katkı 
yüzde 13’tür. Odamıza kayıtlı3.589 
adet firma bulunuyor. Bunun330’u 
yabancı sermayeli ki yüzde 10 
civarına tekabül ediyor. Otomotiv 
sanayine yüzde 40,7, kimya sanayi-
ne yüzde 27, metal sanayine yüzde 
19 katkı veriyoruz. Türkiye’nin en 
büyük ilk 500 firması içinde 84 
işletme Kocaeli’den. Bunların da 14 
tanesi Meclis Üyesi, ilk 500’de en 
fazla meclis üyesi bulunan odayız. 
İSO’nun açıkladığı listede Kocaelili 
firma sayısı 41.Ama biliyorsunuz 
bu farklılık çoğunun merkezlerinin 
İstanbul’da olmasından kaynakla-
nıyor.

ÜLKE OLSAYDIK 37. SIRADA YER 
ALIRDIK

Türkiye dış ticaretinin yüzde 
17,6’sı Kocaeli’den gerçekleşiyor.
Kocaeli Gümrüklerinden alınan veri-
lere göre 2022 yılında İlimizden;37,7 
milyar dolar ihracat, ilimizin Tür-
kiye ihracatındaki payı yüzde14,8, 
Kocaeli’nin kişi başı ihracatı  18.155 
dolar, Türkiye kişi başı ihracatı ise 
2.980 dolar. Tüm iller bizim ka-
dar kişi başı ihracat yapsa toplam 
ihracatımız  1 trilyon 548 milyar 250 
milyon dolar olurdu. 2022 yılında 

254 milyar 172 milyon dolar idi. 71,2 
milyar dolar ithalat gerçekleştiril-
miştir. İlimizin Türkiye ithalatındaki 
payı yüzde 19,5’tir. 2022 yılında 
gerçekleştirilen dış ticaret 108,95 
milyar dolar idi.Kocaeli’yi bir ülke 
olarak düşünürsek, OECD verileri-
ne göre dış ticarette 37. sıradayız. 
Yunanistan124,4 milyar dolarKoca-
eli 109,5 milyar dolar, Pakistan 102 
milyar dolar. Bizden geride olan AB 
ülkeleri; Slovenya 82,2 milyar dolar, 
Litvanya 77,7 milyar dolar, Lüksem-
burg57,7 milyar dolar, Letonya 41,3 
milyar dolar.

DEVLETE EN FAZLA KAZANÇ 
SAĞLAYAN İLİZ

Bildiğiniz üzere Kocaeli; İstanbul, 
Ankara ve İzmir’den sonra toplanan 
vergilerin yüzde 10,07’sini karşıla-
yan dördüncü ildir. Bu 2022 veri-
sidir. İlimizin 2022 yılında ödediği 
vergi 237 milyar 44 milyon TL’dir. 
Bu rakam, 69 ilin vergi geliri topla-
mından fazla. İlimiz, vergi tahsilat/
tahakkuk oranında yüzde 93,7 ile 
birinci sırada.Kişi başına ödediğimiz 
vergi geliri 114 bin TL’dir. Türkiye 
ortalaması ise 27 bin 595 TL. Böyle-
ce, Kocaeli; Türkiye ortalamasının 4 
katı kişi başına vergi ödedi ve yine 
devlete en fazla kazanç sağlayan 
il oldu. İlimizde üretim yapıp da 
vergilerini İstanbul’da veren 653 

[oda meclisi►
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firmamız bulunduğunu tespit ettik. 
Kocaeli  2.611, İstanbul 653, diğer 
iller 325. Ayrıca 325 firmamızın 
merkezleri de farklı illerde bulunu-
yor.

FİRMALAR VERGİLERİNİ ÜRETİM 
YAPTIKLARI İLDE ÖDESİN

Odamız üyesi ve merkezinin 
çoğunluğu İstanbul’da olan 978 
firmamızın karı, ilimiz merkezli 2.611 
firmanın karının iki katıdır. Örnek 
vermek gerekirse; üretimleri ilimiz-
de olan Ford Otomotiv, Diler Demir 
Çelik, Hyundai Assan, Anadolu Isuzu 
ve Prometeon gibi büyük ölçekli 
firmalar vergilerini diğer illerde ya-
tırıyor. Bildiğiniz üzere, Büyükşehir 
Belediyeleri ÖTV hariç vergi gelir-
lerinden pay alıyor. Dolayısıyla Bü-
yükşehir Belediyemizin burada ciddi 
kaybı oluşuyor.Aslında; firmaların 
Kurumlar Vergilerini bulundukları 
ilde ödemeleri konusunda kanuni 
altyapı mevcut. Bu sebeple vergi-
lerin üretim yapılan ilde ödenmesi 
konusunda desteklerinizi bekliyo-
ruz ya da başka ilde ödense bile 
üretim yapılan il pay alabilir.

SANAYİCİNİN TALEPLERİNİ 
PAYLAŞTI

Birkaç konuya değinmek istiyo-
rum. KDV mahsup veya iade taleple-
rinde deprem bölgesi firmaların KDV 
beyanname muafiyetleri nedeni 
ile bu bölge dışında olan firmalar 

teminat mektubu vererek ancak 
işlemlerini tamamlayabiliyorlar. 
Bu durum deprem bölgesinden mal 
almama şekline dönüşmeye baş-
ladı. Bu açıdan ilgili tebliğin tekrar 
gözden geçirilmesini talep ediyoruz.
KDV iade süreçlerinin kısaltılma-
sıkonusundaki destekleriniz için 
teşekkür ederiz. Bu konuda biraz 
daha desteğe ihtiyacımız olduğunu 
belirtmek isterim.7440 sayılı Kanun 
kapsamında sağlanan olanaklardan 
yararlanabilmemiz için Mayıs ayı 
sonuna kadar olan yapılandırma ve 
muhasebe düzeltmeleri başvuru 
sürelerine dikkat etmemiz önemli.
Birazdan bu konudaki detayları pay-
laşacağınız için bu konuya girmek 
istemiyorum. 

EL VERİN EV YAPALIM
Son olarak değerli üyelerimiz; 

depremzede vatandaşlarımızı evle-
rine kavuşturmak için TOBB tarafın-
dan başlatılan El Verin Ev Yapalım 
kampanyası ile ilgili bir duyuru 
yapmak istiyorum.Bağış yapmak is-
teyen üyeler için kredi kartı ile bağış 
yapma imkanı sağlandı.İş Bankası, 
Ziraat Bankası ve Halk Bankası 
kartları için 6 taksit, Ziraat Bankası 
business kartları için 18 taksit, diğer 
bankaların kartları için tek çekim 
imkanı sunuldu.Bu kapsamda, hepi-
nizin desteklerini bekliyoruz.Bugüne 
kadar destek olan üyelerimize de 
teşekkür ediyoruz.”

ZİRAAT BANKASI’NDAN 18 AY VADE 
İMKANI

Toplantıya konuk olan Ziraat 
Bankası Kocaeli Şube Yöneticisi Ser-
kan Okan Dinçer de TOBB tarafın-
dan deprem bölgesi için başlatılan 
İş Dünyası Konut Kampanyası’na 
yönelik sundukları desteklerden 
bahsetti, faizsiz kredi imkanların-
dan söz etti.Dinçer şunları söyledi: 
“Bilindiği üzere Kahramanmaraş 
merkezli 11 ilimizi etkileyen elim 
bir felaket yaşadık. Bununla ilgili 
TOBB’un ülke genelinde başlattığı 
‘El Verin Ev Yapalım’ kampanyası 
var. Biz de Ziraat Bankası olarak bu 
işte tuzumuz bulunsun dedik, şöyle 
bir çalışma başlattık;

Türkiye Odalar Borsalar Birliği’ne 
bir sanal pos bağladık. Bu sanal pos 
ile herhangi bir komisyon ve ya da 
vade farkı olmadan 1 milyon 800 
TL’ye kadar ‘Bankkart Başak’ ile yani 
bizim KOBİ kartımız ile yaptığınız 
bağışları 18 ay vadelendiriyoruz.  
Herhangi bir vade farkı olmuyor. 
TOBB’dan da herhangi bir komis-
yon tahsilatı yapılmıyor. Bireysel 
kredi kartlarına ise 6 taksit ile bu 
kampanyaya destek veriyoruz. Kartı 
olmayanlar için yine bu süreç dah-
linde kart tanımlaması yapıyoruz. 
Başkanımızın da dediği gibi kam-
panyaya desteklerinizi bekliyoruz. 
Kocaeli olarak kampanaya desteği-
mizi en üst seviyelerde sağlamayı 
hedefliyoruz.”

 Ziraat Bankası Kocaeli Şube 
Yöneticisi Serkan Okan Dinçer
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Kocaeli Vergi Dairesi Başkanı Dr. Osman Eşgin:  
Kocaeli her yıl kendi vergi kapasitesini 
artırarak yoluna devam ediyor

Kocaeli Vergi Dairesi Başkanı Dr. 
Osman Eşgin Oda Meclisi’ne yaptığı 
konuşmada uygulamada olan Yapı-
landırma Kanunu hakkında bilgiler 
veğrdi. 

Başkan Osman Eşgin şöyle ko-
nuştu: Aşağı yukarı 3 yıldır Kocaeli’de 
görev yapıyorum. Bu süreçte göz-
lemlediğim Kocaeli’nin inanılmaz 
bir vergi kapasitesi olduğu. Sayın 
başkanım da zaten aylık toplantılar 
ile bunu ifade ediyor ve biz de ilgi ile 
takip ediyoruz. 

Kocaeli Vergi Dairesi Başkanlığı 
olarak konumuz Yapılandırma Ka-
nunu ama temelde ne yapıyoruz ilk 
olarak onu paylaşmak istiyorum. 

Birinci olarak Kocaeli ilinde vergi-
leri tahsil ediyoruz. Gelir vergisi olur, 
kurumlar vergisi olur,  KDV olur, ÖTV 
olur... 

Dolaylı ya da doğrudan tüm ver-
gilerin takip ve tahsilatını yapıyoruz. 

Bu anlamda benim gördüğüm Kocaeli 
her geçen yıl iş dünyası olarak ve 
vergi bakımından kendi kapasitesini 
artırarak yoluna devam ediyor. 

Başkanım dile getirdi zaten 
İstanbul, Ankara ve İzmir’den son-
ra dördüncü sıradayız. Şu an nisan 
verileri gelmedi ama mart verilerine 
göre ikinci sıradayız bunu belirtmiş 
olayım. Genel bütçe vergi gelirlerine  
İstanbul yüzde 45’lik gelir sağlıyor, 
Kocaeli’de mart sonu itibariyle yüzde 
11’lik vergi tahsilatı anlamında katkı 
sağlıyor. 

Tahakkuk/ tahsilat oranında her 
zaman en öndeyiz, birinci sıradayız. 
Malum yapılandırma kanunu var. 
Neden çıkıyor? Şöyle bir soru işareti 
olabilir; vergiler tahsil edilemiyor 
mu? Kocaeli adına söyleyeyim bir 
önceki sene tahakkuk eden vergile-
rin yüzde 90’ını tahsil edebiliyorken 
2022’de yüzde 93.4 yaptık. Her 100 

liranın 93.7’sini, yani 94 lirasını tahsil 
edebilme kapasitesine haiziz. Dola-
yısıyla Yapılandırma Kanunu bir af 
kanunu değil. İş dünyamızın, sanayi-
cimizin önünü açacak bazı avantajlar 
ve fırsatlar getiren bir kanun. 

Tahsilat dışında ne yapıyoruz? 
KDV iadeleriyle ilgili de alanımız var. 
İhracat yapan firmalarımıza ya da 
değişik oranlardan indirimli oran-
lardan tevkifat suretiyle iade talep 
eden mükelleflerimize KDV iadesi 
yapıyoruz. Bununla ilgili Kocaeli’de 2 
adet ihtisas vergi dairemiz var. Birisi 
İzmit’te Kocaeli İhtisas Vergi dairesi, 
diğeri de Gebze’de. Buralarda yüksek 
oranda ve düzenli iade alan firmala-
rımızı ihtisaslaşmış arkadaşlarımızla 
takip ediyoruz. Bu anlamda başkanım 
daha hızlandırılabileceğini söyledi. 
Olabilir tabii ama KDV iade süreci 
iki taraflıdır. Biz elimizden geleni 
yaparız, kurum olarak bu alanda ihti-
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saslaşmış ekiplerle çalışıyoruz ama 
bizde geçen süreler ve mükellefte 
geçen süreler var. İki taraflı hızlana-
bilirsek süre vermeyeyim ama şunu 
iddia edebilirim Türkiye’de en fazla 
KDV iadesi yapan illerden birisiyizdir. 
Firma bazında değişiyordur, kimi-
sinde daha kısa kimisinde daha uzun 
sürüyordur ama düzenli her ay alan 
iadeci firmalarımızla ilgili herhangi 
bir sıkıntı yaşamadan çok hızlı bir 
şekilde yapıyoruz. Biz bunu kurumsal 
olarak oturttuk zaten. Daha hızlısı iki 
taraflı olur. Biz eksikliği yazdığımız 
gün cevap gelirse daha hızlı olur. Bir 
hafta sonra gelirse süre sarkabilir. 
Bizde geçen sürelerle ilgili söylüyo-
rum, çok hızlıyız. Bu anlamda destek 
olunursa daha da hızlanabiliriz.

Üçüncü olarak ne yapıyoruz; kayıt 
dışı ekonomi ile mücadele ediyo-
ruz. Şehrimiz oldukça kurumsal, 
firmalarımız kurumsal ama zaman 
zaman başka ortamlarda başka 
odalarımızda gündem geliyor. Bazı 
yerlerde kayıt dışılığın olduğu sıkıntılı 
süreçlerin yaşandığı bize ifade edi-
liyor. Bununla ilgili gerekli tedbirleri 
alıyoruz. 2021’de aşağı yukarı 5000 
saha denetimi yaptık. 2022 yılında 
bunu 5 katın üzerinde artırdık. Adres 
bazlı, nokta nokta gittiğimiz dene-
timler bunlar ki müfettişlerimizin 
vergi incelemeleri hariç. Çok ciddi 
bir denetim faaliyetimiz sürüyor. Bu 
anlamda bize ileteceğiniz bir konu 
olursa ilgilenmek için elimizden gele-

ni yaparız. 
İdare olarak da şunu söyle-

mek istiyorum, sayın başkanımızın 
Kocaeli’nin lojistik üssü olması 
noktasında bazı projeleri var, bizden 
idari olarak katkı istenirse ortak isti-
şare çalışmalarına her zaman açığız. 
Bu anlamda şehrin gelişimine katkı 
sunmak isteriz.

BAZI ALACAKLARIN YENİDEN 
YAPILANDIRILMASINA DAİR 7440 
SAYILI KANUN

Dediğimiz gibi Yapılandırma Ka-
nunu mükelleflerimize birçok haklar 
getiriyor. Kanun çok teferruatlı. 
Cumhuriyet tarihinin en kapsamlı 
yapılandırması olarak basında yer 
aldı. Sizlere özet geçeceğim. Yüzlerce 
sayfa tebliği var. İç genelgeleri çıktı. 
Gelir İdaresi Başkanlığımız bunun-
la ilgili tüm kurumsal alt yapıyı ve 
dijital yazılımları hazırladı. Ay sonuna 
kadar başvuruları alıyoruz. Sadece 
gecikmiş borçlar değil, matrah artırı-
mı stok artırımı da var içinde. 

Dediğim gibi kanun çok teferruat-
lı. Hazine Maliye Bakanlığı’nın vadesi 
geçmiş alacaklarını kapsıyor. Onun 
dışında SGK, Gümrük İdaresi, Bele-
diyeler, Özel İdareler, meslek kuru-
luşları bütün alacakları kapsayan bir 
kanun. En önemli talihimiz 31 Aralık 
2022 öncesi vergi cezaları borçlarını 
kapsıyor olması.

İdari para cezalarında da 
31.12.2022 öncesi verilen ancak 

özel bir durum var tebliğ tarihi 
12.03.2023’ten önce tebliğ edilmiş 
olması gerekiyor. Adli para cezala-
rında da 12.03.2023 tarihinden önce 
bunun tebliğ edilmesi gerekiyor. 
Bunlar için de başvuru alıyoruz. Özet 
olarak 6183 sayılı kanunla ilgili bizim 
vergi dairelerinde takip ettiğimiz ve 
tahsil ettiğimiz 31.12.2022 öncesi tüm 
vadesi geçmiş borçlarla ilgili başvuru 
alabiliyoruz.

-Vergi Aslı + Feri’leri (gecikme 
zammı) ve Cezalar ile ilgili başvuru 
yaptığınızda Vergi aslı kalıyor. Buna 
yurt içi üretici fiyat endeksini uygulu-
yoruz ve geri kalan feriler ve cezaları 
siliyoruz. 

-Vergi Aslına Bağlı Olmayan Ceza; 
usulsüzlük cezası gibi bir ceza varsa 
cezanın yüzde 50’sini siliyoruz ceza-
nın yüzde 50’sini alıyoruz

-İdari Para Cezaları ve Diğer Ala-
caklar ile ilgili de cezanın asıl alacağı 
ve Yİ-ÜFE dediğimiz yurt içi üretici fi-
yat endeksini uyguluyoruz, Feri’lerin 
tamamını siliyoruz. 

ÖDEME ŞEKLİ NASIL OLACAK? 
Ödeme olarak peşin seçebiliriz ya 

da taksitle ödeyebiliriz. Taksitlerimiz 
12-18-24-48 aylık olabilir. Taksitle 
ödeme seçilmesi halinde yıllık yüzde 
9’luk bir endeks uygulanacak.

Peşin ödemede ise ana para ve 
Yİ-ÜFE demiştik. O zaman Yİ+ÜFE’nin 
yüzde 90’nı siliniyor. Peşin ödeme 
seçersek çok avantajlı oluyor. İdari 
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para cezalarında da yüzde 25 asılla-
rından vazgeçilecek.

Burada şöyle bir nüans var. Peşin 
seçince vadeliye geçemiyoruz ancak 
taksitli seçtiğimiz zaman ne kadar 
kısa vadede ödersek o kısa vadenin 
tüm avantajlarından faydalanacaksı-
nız. Sistem peşinden taksite dön-
dürmüyor baştan seçerken dikkatli 
olmak gerekiyor.  Ama taksitli seçip 
sonra hepsini kapatmak istediğiniz-
de peşin ödemenin avantajlarından 
yararlanmış olunacak.

Eğer daha önceki kanunla ilgili bir 
yapılandırma yapılmışsa; 7326-7256 
ya da 6183 48. Madde kapsamında 
devam eden bir taksitiniz varsa onu 
da 7440’a uyarlayabiliyoruz. Buna 
başvurursak eski taksiti iptal edip 
yeni kanundan devam edebiliriz. 

Kanundan faydalanmak için baş-
vuru gerekiyor. Başvuruyu İnteraktif 
Vergi Dairesi üzerinden yapabilirsi-
niz. 

*Kanun 2. maddesi olan kesinleş-
miş alacaklarla ilgili dava açmama ve 
ödeme şartı var. Kanundan yararlan-
mak için özellikle ilk iki taksiti ödeme 
zorunluluğu bulunmaktadır. 

*Kanunun 3. maddesi olan ke-
sinleşmemiş veya dava safhasında 
alacaklarla ilgili ise;

-Vergi + Ceza ve Fer’i
- İdari Para Cezası
-Ecrimisil
-Usulsüzlük Cezaları 

Bunlar ile ilgili henüz bir karar 
yoksa dava açılmamış ya da açılma 
süresi içerisinde isek bununla ilgili 
yapılandırmaya başvurduğunuzda 
ana paranın yüzde 50’si siliniyor. 
Yüzde 50’sine Yİ+ÜFE endeksi uygu-
layacağız. Cezalarda da yüzde 25’ni 
alıp yüzde 75’i kaldırılacak. Bunlar 
dava açılabilir aşamadaki alacaklar 
için geçerli.

Dava açtık mahkeme devam 
ediyor ise burada kanunun Resmi 
Gazetede yayınlan tarihi önemli.  
12.03.2023 itibariyle hangi aşama-
da olduğumuz önemli. Bu ilk dere-
ce mahkemesi, istinaf yad temyiz 
olabilir. Burada bize ya da mükellefe 
tebliği eden son karar ne ise ona 
bakıyoruz. 

Eğer terkin kararı var ise; yani 
mükellefin kazandığı idarenin kay-
bettiği bir karar ise burada vergi 
aslı yüzde 10’u ve Yİ+ÜFE arıyoruz. 
Usulsüzlük cezalarında da yüzde 
10 arıyoruz. Neyi kaldırıyoruz; vergi 
ve diğer alacak aslının yüzde 90’ını, 
vergi ziya cezası, Feri’lerin tamamını, 
usulsüzlüğünde yüzde 90’ını. Nedir? 
Yine bir üst mahkeme vardır, süreç 
devam edecektir, dosyayı kapatalım 
sulh olalım anlamında bir kanun bu. 

Eğer tasdik kararı var ise; yani 
idare haklı mükellef haksız ise bu 
durumda vergi ve diğer alacağın 
tamamını anlıyoruz. Yani ana paranın 
tamamını alıyoruz, Yİ+ÜFE’yi alıyo-

ruz. Usulsüzlük cezası var ise onunda 
yüzde 50’sini istiyoruz. Neyi siliyo-
ruz? Feri’ler ve vergi ziyanın tama-
mını ve usulsüzlük cezasının yüzde 
50’sini siliyoruz. 

*Kanunun 4. Maddesi İnceleme ve 
Tarhiyatı Devam Eden Alacaklar; bu 
süreçte devam eden bir vergi incel-
mesi var ise bununla ilgili bir madde. 
Kanunun yayım tarihi 12.03.2023 
tarihi itibariyle devam eden bir in-
celeme var ise -ki bu zaten canlı bir 
madde- eğer kanunun başvuru tarihi 
30 günden az kalmışsa ve rapor yeni 
gelmişse rapor geldikten itibaren 30 
gün içerisinde başvurabiliyorsunuz. 
Burada da yine raporla ilgili dava 
hakları devam ettiği için dava yoluna 
gidilmesin sulh yoluyla kapatılsın 
şeklinde bir bakış açısı var. Burada 
da Vergi aslının yüzde 50’ni+Yİ-ÜFE, 
gecikme  (12 Mart’tan dava açma 
son gününe kadar) özel usulsüzlük 
ve usulsüzlük cezası var ise onun da 
yüzde 25’ini alıyoruz.

Neleri siliyoruz? Vergi cezalarının 
yüzde 50’sini + vergi ziya cezasının 
tamamını, Fer’iler ve usulsüzlük ce-
zalarının yüzde 75’ni siliyoruz.

Başvurular;  3. madde için 
31.05.2023 tarihi, 4. madde için ih-
barname tebliğinden itibaren 30 gün 
süremiz olacak. 

*Kanunun 6. Maddesi; emtia, 
makine, teçhizat ve demirbaşlarla 
ilgilidir. Burada 3 farklı senaryo var. 
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Birincisi; İşletmede Mevcut Olup, 
Kayıtlarda Olmayan Kıymetler;Gelir 
ve Kurum Mükellefleri bu varlıkları 
liste halinde 31 Mayısa kadar vergi 
dairesine bildirerek rayiç bedelle-
ri üzerinden hesaplanan KDV’nin 
yarısını(ÖTV’ye tabi ise ÖTV) aynı 
tarihe kadar ödemesi gerekiyor.

İkincisi;  Kayıtlarda olup, İşletme-
de Mevcut Olmayan Kıymetler; Bun-
da da hem Gelir ve hem  Kurum Mü-
kellefleri bu varlıklar için 31 Mayıs’a 
kadar belirlenen tutar üzerinden 
fatura düzenleyerek, çıkan KDV’yi ve 
varsa ÖTV’yi 3 taksitte öder. 

Üçüncüsü; Kayıtlarda olup, iş-
letmede olmayan Kasa mevcudu ve 
ortaklardan alacaklar; Kurum mükel-
leflerimiz 31/12/2022 tarihli bilanço-
larında yer alıp işletmede olmayan; 
Kasa mevcudu ve Ortaklardan alacak 
tutarlarını 31 Mayısa kadar vergi dai-
resine beyan ederek, bu tutarlar üze-
rinden hesaplanan yüzde 3 vergiyi 
aynı tarihe kadar ödenmek suretiyle 
kanundan yararlanabiliyorlar.

YAPILANDIRMA İLE İLGİLİ GENEL 
HUSUSLAR

Yapılandırma ile ilgili genel hu-
suslardan bahsedeyim;

1 ve 2. taksitler süresinde öden-
mez ya da eksik ödenirse yapılan-
dırma ihlal edilmiş olur ve yapı-
landırmadan önceki hale döneriz. 
Yararlanma şartlarını kaybetmiş 
oluruz.

1 yıl içinde (1 Ocak’tan 31 Aralık’a 
kadarlık süreyi ifade ediyor) 3’ten 
fazla taksit süresinde ödenmez 
ya da eksik ödenirse ihlal durumu 
oluşuyor.

1 yıl içinde 3 ve daha az ödenme-
yen/eksik ödenen taksit, son taksiti 
izleyen ay sonuna kadar geç ödeme 
zamlı ödenmezse yapılandırma ihlal 
edilmiş olur. Matrah artırımında da 
önceki kanunlarda da vardı. Bazı fir-
malarımız matrah artırımı yapmakla 
birlikte ödeme ihlaline düştüğü za-
man hem matrah artırımının getirdi-
ği imkanlardan yararlanamıyor hem 
de oluşan vergiyi almak durumunda 
kalıyoruz mağduriyet oluşuyor. 
Dolayısıyla matrah artırımında da 
ödeme mutlaka yapılması gerekiyor. 
Orda da yeni bir imkan getirildi, ola 
ki taksitler aksadı son takside kadar 
ödeme imkanı var.

“Borcu yoktur” yazısını bazen 
firmalarımız istiyor. Kanunun 2. 
maddesi kapsamında yapılandırılan 
borçların en az yüzde 10’unun öden-
miş olması şartı ile verilir. 

Araç muayenesi geçmiş olanlar, 

31 Eylül 2023 tarihine kadar yaptır-
mak şartı ile yüzde 5 gecikme bedeli 
yerine 12.03.2023’e kadar Yİ-ÜFE, 
Muayene tarihine kadar ise yüzde 
0,75 oranında ödeme yapılabilir.

Ek vergi kanunla ihdas edildi.
Kurumlar Vergisi Mükellefleri 

(Deprem bölgesindekiler hariç) 5520 
sayılı kanununa göre Faydalanmış 
olduğu İndirimli Kurumlar Vergisi 
Matrahı ile İndirim ve İstisnala-
rın tutarı üzerinden %10 oranında 
ek vergi hesaplayarak Kurumlar 
Vergisi Beyannamesi ile beyan eder 
ve 2 taksit halinde öder(Nisan ve 
Ağustos) bunun zaten süresi geçti, 
bir defaya mahsustu. Mayısın 5’i 
itibariyle beyannameleri aldık. Bunu 
geçiyorum.

GELİR VE KURUMLAR VERGİSİ 
MATRAH ARTIRIMI 

Gelir ve Kurumlar Vergisi Mat-
rah Artırımı 5. maddeye göre bu-
rada mükellef olunması dahi ya 
da mükellef olabilir gelir kurumlar 
mükelleflerimiz 31 Mayıs’a kadar 
2019-20-21-22 yılları ile ilgili matrah 
artırımı yapılabilir. Gelir/kurumlar 
vergilerinden, gelir ya da kurum 
stopaj vergilerinden, KDV’den mat-
rah ya da vergi artırımında bulunup, 
ödeme şartını da yerine getirdiğinde 
ilgili yıllarda vergi incelmesi ya da 
tarhiyat yapılmayacaktır. Bunu bir 
sigorta olarak düşünmek gerekir. Te-
miz bir sayfa açılmış olacak. Burada 
peşin ödemede yine yüzde 10 indirim 
var. Her halükarda avantajlı olacak. 
Taksidi daha az, en fazla 12 taksit 
yapabiliyoruz. Peşin ya da ilk taksit 
03.07.2023 tarihine kadar ödenmeli.

Tabii matrah artırımından herkes 
yararlanamıyor. Vergi Usul Kanunu-
muzun 359. B fıkrası dediğimiz defter 
kayıt ve belgeleri yok edenler, yerine 
yaprak koyanlar, asıl ve suretlerini 
sahte düzenleyenler, bunlar matrah 
artırımında yararlanamıyorlar. Bir 
de 359/ç maddesi dediğimiz bazı 
dijital veri akışı sağlayan sistemle-
rin bozulmasıyla ilgili bir suç bunu 
işleyenler de matrah artırımından 
yararlanamıyor.

Terör suçundan hüküm giyen-
ler, 12.03.2023 itibariyle hakkında 
terör örgütlerine veya MGK tarafın-
dan Milli güvenliğe karşı faaliyette 
bulunduğuna karar verilen yapı, 
oluşum veya gruplara üyeliği, men-
subiyeti veya iltisakı yahut bunlarla 
irtibatı nedeniyle vergi incelemesi  
varsa, bunlarda matrah artırımından 
yararlanamıyor.

Gelir ve kurumlar verisi mat-

rah artırımı için genel söylüyorum 
2018-2021 yıllarına ait Gelir/Kurum 
Beyanlarında yer alan matrahın 
kanunda belirlenen oranı üzerin-
den hesaplanan tutar esas alınarak 
yüzde 20  ya da uyumlu mükelleflere 
yüzde 15 oranında vergi hesaplanır.  
2022 yılı için ise çok özel bir durum 
var, fazla detaya boğmak istemiyo-
rum.  2021 ve 2022/3. dönem geçici 
vergi kıyaslanarak artırıma esas 
tutar bulunur.

Artırımda bulunulacak yılın 
beyannamesinde matrah yok ise 
(zarar beyanı, indirim istisna-
dan ya da hiç beyan verilmemesi 
nedeniyle)kanunda çok detaylı 
olarak yer alan asgari tutarlara göre 
artırımda bulunulur.  Asgari artırım 
tutarları Kurumlar Vergisi ve Gelir 
Vergisinde her bir gelir unsuru ile 
Bilanço esası ve İşletme Hesabı esa-
sına göre ayrı ayrı belirlenmiştir.  

Kıst dönem faaliyette bulunalar 
için ay sayısına göre belirlenir. Mat-
rah artırımında bulunulan 2018-2021 
yıllarına ait olup mahsup edilmemiş 
zararın yüzde50’si, 2022 yılına ait 
zararın tamamı izleyen yıl kârların-
dan mahsup edemiyoruz. 

Gelir ve kurumlar stopaj vergisi 
artırımında; Ücret ve Serbest Meslek 
ödemeleri, Kar payı stopajı ödemele-
ri, Yıllara sari inşaat ve onarım işle-
rine ilişkin ödemeler, Kira ödemeleri, 
Çiftçilere yaptıkları ödemeler…

Vergiden muaf esnafa yaptıkları 
ödemeler, üzerinden beyan ettikleri 
stopajları da her yıl için belirlenen 
oran (yüzde1 ile 6 arasında) üzerin-
den artırımda bulunabilirler. 

Stopaj artırımında bulunanlar GV 
/ KV matrah artırım zorunluluğu bu-
lunmamakla birlikte özel bir durum 
var. Ancak; GVK94/1-6 ve KVK 15/2 
ve 30/3’a istinaden matrah artırı-
mında bulunulmuş ise, K.V matrah 
artırımı şarttır.

KDV ile ilgili; artırımda bulunula-
cak yılın KDV Beyannamelerindeki 
Hesaplanan KDV’nin yıllık topla-
mı üzerinden kanunda belirlenen 
oranlardan (yüzde 2-3) az olmamak 
üzere belirliyoruz. KDV’yi istiyoruz.

Yılı içinde 3 dönemden az ya da 
hiç beyanname verilmemiş ya da be-
yan verilmiş olmakla birlikte Hesap-
lanan KDV çıkmamış ise ilgili yıl Gelir 
V/Kurumlar V matrah artırımında 
bulunmak şartı ile artırılan matrah 
üzerinden yüzde 18 KDV ödenir.

Ödenen KDV; GV/KV matrah tes-
pitinde gider/maliyet kabul edilmez, 
ödenecek KDV’den indirilmez veya 
iade konusu olmaz.”
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Ayhan Zeytinoğlu; başkanlığını yaptığı İKV Heyeti ile 
Brüksel’de bir dizi temasta bulundu

[ziyaretler ►

Kocaeli Sanayi Odası ve İKV Başkanı Ayhan Zeytinoğlu, İKV heyeti ile birlikte, Avrupa Birliği Nezdinde Türkiye Cum-
huriyeti Daimi TemsilciSİ Büyükelçi Faruk Kaymakcı’yı Brüksel’de bulunan Daimi Temsilcilikte ziyaret etti. 

Ziyarette önümüzdeki dönemde Türkiye-AB ilişkilerini ilerletmeye yönelik adımlar konuşuldu.

Kocaeli Sanayi Odası Başkanı Ayhan Zeytinoglu , Başkanlığını yürüttüğü İktisadı Kalkınma Vakfı heyeti ile birlikte 
Türkiye’nin Brüksel Büyükelçisi Bekir Uysal’ı ziyaret etti.

Ziyarette Türkiye ile Belçika arasındaki ikili ilişkiler ele alındı.
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Ayhan Zeytinoğlu , Avrupa Birliği Nezdinde Türkiye Cumhuriyeti Daimi Temsilcisi Büyükelçi Faruk Kaymakcı ve İkti-
sadi Kalkınma Vakfı Heyeti ile birlikte Avrupa Parlamentosu’nda, Türkiye-AB ilişkilerinin geleceğine ilişkin toplantı-

ya katıldı. 

Ayhan Zeytinoğlu, İKV heyeti ile birlikte gerçekleş-
tirdiği  temasları kapsamında T.C. NATO Daimi Tem-

silcisi Büyükelçi Levent Gümrükçü’yü, NATO’nun 
Brüksel’de bulunan genel merkezinde ziyaret etti.
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[meslek komiteleri ►

Meslek Komiteleri toplantıları gerçekleştirildi

KSO Hazır Yemek ve Şekerleme ile İşlenmiş Tarım Ürünleri ve Unlu Mamüller Sanayi Grubu’nu temsil eden 3. ve 4. Mes-
lek Komiteleri mayıs ayı ortak toplantılarını gerçekleştirdi. Toplantıda; reel sektörde yaşanan sorunlar, enflasyon ve 
döviz kuruna ilişkin beklentiler görüşüldü.

KSO Ağaç ve Ağaç Ürünleri ile Mobilya İmalatı Sanayi Grubu’nu temsil eden 6. ve 26. Meslek Komiteleri mayıs ayı top-
lantısını hibrit olarak gerçekleştirdi. Toplantıda, depo kiraları ve depo tahsislerinde karşılaşılan sıkıntılar, ürün ma-
liyetleri, yasaklanan ürünler, sektör bağlantılı AB standartları, ormansızlaştırılma yasası ve sektör ile ilgili faydalı 

ziyaretler konusunda görüş alışverişinde bulunuldu.

KSO Ağaç ve Ağaç Ürünleri ile Mobilya İmalatı Sa-
nayi Grubu’nu temsil eden 6.ve 26.Meslek Ko-
mitelerinin haziran ayı ortak toplantısında; de-

polama ücretleri, çalışma sahalarının genişletilmesi 
konusu, hukuki meseleler ile ekonomideki gelişmeler 
görüşüldü.
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KSO  Kömür ve Petrol Ürünleri Sa-
nayi Grubu’nu temsil eden 8. Mes-
lek Komitesi mayıs ayı toplantı-

sında sektörel konuları değerlendirdi.

KSO Kimya Sanayi Grubu’nu temsil 
eden 9. Ve 10.  Meslek Komiteleri, 
mayıs ayı toplantısında sektörel 

gelişmeleri değerlendirdi.

KSO Tıbbi ve Zirai Kimyasal Ürünler Sanayi Grubu’nu temsil eden 11. Meslek Komitesi, mayıs ayı toplantısını İGSAŞ İs-
tanbul Gübre Sanayi A.Ş. Genel Müdürü İlkay Ünal’ın ev sahipliğinde gerçekleştirdi. Toplantıda sektörün sorunları ve 
gelecekteki beklentileri ele alındı.

KSO Plastik İnşaat Malzemeleri ve Diğer Plastik Ürünler 
ile Plastik Mamül İmalatı Sanayi Grubu’nu temsil eden 
13. ve 34. Meslek Komiteleri ortak toplantısını gerçek-

leştirdi. Toplantıda Dcube firması karbon ayak izi konusun-
da bilgilendirme sunumu yaptı.
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[meslek komiteleri ►

KSO Metal Yapı Sanayi Grubu’nu temsil eden 
17. Meslek Komitesi firma ziyaretleri düzen-
ledi. Bu kapsamda; Novum Structures Yapı, 

Sunset Tente Dekorasyon, Yağmur İskele Sistem-
leri ve Habaş Endüstri Tesisleri Gebze Şubesi zi-
yaret edildi.

KSO Demir Dışı Metaller Sanayi 
Grubu’nu temsil eden 18. Meslek 
Komitesi, mayıs ayı toplantısını 

gerçekleştirdi. Toplantıda; alüminyum 
sektöründeki geri kazanım projesi hak-
kında fikir alışverişinde bulunuldu.
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KSO Fabrikasyon Metal Ürünleri 
Sanayi Grubu’nu temsil eden 19. 
Meslek Komitesi mayıs ayı top-

lantısını gerçekleştirdi. Toplantıda sek-
törel konular ve ekonomik gelişmeler 
hakkında fikir alışverişinde bulunuldu.

KSO  İşlenmiş Metal Ürünleri Sanayi Grubunu temsil eden 22. Meslek Komitesi firma ziyaretleri düzenledi. Bu kapsam-
da; Vizyoner Makine, Mayer Metal, Almina Demir, Atıl Kalıp, Allame Makine, Kervan Isıl İşlem firmaları ziyaret edilerek 
görüş alışverişinde bulunuldu.

KSO Makina Kurulum Hurda Atık 
Bertarafı ve Enerji Sanayi Grubu’nu 
temsil eden 27. Meslek Komitesi, 

mayıs ayı toplantısını gerçekleştirdi. Ko-
mite üyeleri, sanayi tesislerinde yaşan-
ması olası yangınlara yönelik alınması 
gereken tedbirler ve İSG önlemleri gün-
demi ile toplandı.
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Kocaeli Büyükşehir Belediye Başkanı Tahir Büyükakın: 

Marmara Denizi yeniden hayat bulacak

Kocaeli Büyükşehir Belediyesi, Türkiye’nin en büyük çevre projesi 
olarak adlandırılan İzmit Körfezi Dip Çamuru Temizliği’ne devam 

ediyor. Körfez’in doğu baseni çamur temizleme çalışmasına 2 Mayıs’ta 
start veren Kocaeli Büyükşehir, İzmit Körfezi’ni dev bir akvaryuma 
dönüştürmek için çalışıyor. Marmara Denizi Günü kapsamında Dip 

Çamuru Temizliği Projesi’nin gerçekleştiği alanı yerinde inceleyen Kocaeli 
Büyükşehir Belediye Başkanı Tahir Büyükakın, “İzmit Körfezi’nden 8 

milyon ton çamur temizleyeceğiz, bu projeyle Marmara Denizi yeniden 
hayat bulacak” dedi.

Kocaeli Büyükşehir Belediye Baş-
kanı Tahir Büyükakın, İzmit Dip 
Çamuru Temizliği Projesini ye-

rinde inceledi. Projeyle ilgili bilgi veren 
Kocaeli Büyükşehir Belediye Başkanı 
Tahir Büyükakın, Marmara Denizi’nin 
ölmemesi için birçok çalışmanın aynı 
anda yürütüldüğünü söyledi. ‘’Biz yıllar 
içinde gerek nehirler aracılığıyla, gerek 
farklı yollarla denize ulaşan ve biriken 
çamuru denizden alma işlemi yapıyo-
ruz’’ diyen Tahir Büyükakın, sözlerine 
şöyle devam etti; ‘’TÜBİTAK ile yıllar-
dır bir çalışma yürütüyoruz. TÜBİTAK, 
2017’nin sonu itibariyle bir çalışma 
başlattı ve denizin içinde yaklaşık 8 
milyon ton çamurun denizden çıkartıl-
ması gerektiğini bize söyledi. İstanbul 
Üniversitesi’ndeki ilgili uzmanlar da 
çalışmalara destek verdi. Burada de-
nizde biriken çamur çekiliyor. Çekilen 
çamur membran tüplerin içine sulu bir 
şekilde pompalanıyor. Orada içine ilave 
edilen katkı maddelerle çamur çökerti-

lerek tüplerin içinde hapsediliyor. Yani 
çamuru bertaraf ediyoruz. Sonra te-
mizlenen suyu denize geri veriyoruz.”

- Denizdeki biyoçeşitlilik artacak
Denizdeki suyun içinde azot ve fos-

forun olduğunu, bunun da müsilajın 
ortaya çıkmasına sebep olan mikroor-
ganizmaları beslediğini anlatan Tahir 
Büyükakın, yapılan dip çamuru temiz-
liği ile beslenme kaynaklarını ortadan 

kaldırarak, Marmara Denizi’nin yeni-
den hayat bulacağını dile getirdi. Tahir 
Büyükakın, “Müsilajla birlikte denizdeki 
oksijen seviyesi de azalıyor. Oksijenin 
azalması denizdeki canlı yaşamını or-
tadan kaldırıyor. Bütün bunların önüne 
geçebilmek için bu devasa projeyi uy-
guluyoruz. Amacımız denizdeki biyo-
çeşitliliği artırmak ve gelecek nesillere 
temiz bir dünya bırakmak” şeklinde 
konuştu.

[çevre ►
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KSO’da EYT düzenlemesi masaya yatırıldı

Kocaeli Sanayi Odası organizasyo-
nunda ‘EYT düzenlemesi, EYT’nin 
işverenlerimize yansıyan pozitif 

ve negatif yönleri ile SGK alacaklarının 

7440 sayılı yapılandırma kanunu çer-
çevesinde değerlendirilmesi’  konulu 
bilgilendirme toplantısı gerçekleştiril-
di. Toplantıda Sosyal Güvenlik Başmü-

fettişleri ve aynı zamanda İş ve Sosyal 
Güvenlik Uzmanları Mahmut Çolak ve 
İsmail Melih Arıkan, konuya ilişkin su-
num gerçekleştirdiler.

[etkinlikler ►

Güneş Enerjisi Uygulamaları toplantısı gerçekleştirildi

Kocaeli Sanayi Odası ve EnerjiSA Üretim A.Ş. 
işbirliği ile “Güneş Enerjisi Uygulamaları ve 
Ortak GES Şirketi” toplantısı Yönetim Ku-

rulu Başkanı Ayhan Zeytinoğlu ve Meclis Başka-
nı Hasan Tahsin Tuğrul’un katılımları ile gerçek-
leştirildi. Toplantıda EnerjiSA Strateji ve Portföy 
Yönetimi Direktörü Egemen Yamankurt, Müşteri 
Çözümleri ve Yeşil Enerji Ticareti Müdürü Ferdi 
Gökçek ile Türkiye Ticaret Lideri Hüseyin Yeğin 
GES konusunda bilgilendirmelerde bulundu.
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KSO Afet İhtisas Komisyonu toplandı

KSO Afet İhtisas Komisyonu ikinci top-
lantısı; İl Afet ve Acil Durum Müdürü 
Mehmet Emin Koçan, KBB İtfaiye Daire 

Başkanı Ömer İslamoğlu’nun katılımıyla ger-
çekleşti. Toplantıda; APELL haberleşme siste-
mi, afete hazırlık eğitimleri, AFAD tarafından 
hazırlanan yazılım çalışmaları görüşüldü.

GEKAP Webinarı gerçekleştirildi

Kocaeli Sanayi Odası ve KPMG Türkiye 
işbirliği ile “GEKAP-Geri Kazanım Katı-
lım Payı Uygulamaları” webinarı ger-

çekleştirildi. Webinarda; GEKAP uygulaması 
ve mevzuatı hakkında bilgilendirmede bulu-
nuldu, önümüzdeki dönemde dikkat edilmesi 
gerekenler ve sık yapılan hatalara dair bilgiler 
paylaşıldı.

Güncel vergi dünyası semineri gerçekleştirildi

Kocaeli Sanayi Odası ve KPMG Türkiye 
iş birliği ile “Küresel Ticaret & Gümrük 
Trendleri ve Güncel Vergi Dünyası” se-

mineri düzenlendi. Seminerde; güncel vergi ve 
gümrük konuları, alacakların yapılandırması/
matrah artırımı/ek vergi konuları ile enflasyon 
muhasebesi hakkında bilgi verildi.
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Güncel vergi dünyası semineri gerçekleştirildi

KSO Organize Sanayi Bölgeleri Komisyonu mayıs ayı 
toplantısını gerçekleştirdi.

[etkinlikler ►

KSO 2023 Yılı  Hipodrom Koşusu gerçekleştirildi

Kocaeli Sanayi Odası’nın geleneksel hale gelen Tür-
kiye Jokey Kulübü At Yarışları 2023 Yılı Koşusu, 
Kartepe Hipodromu’nda gerçekleştirildi. 4 yaş  ve 

üstü yaşlı safkan İngiliz atlarına mahsus kum pistte bin 
700 metre mesafeli KV-8/S koşusu, Kocaeli Sanayi Odası 
adına düzenlendi. Koşu programını; KSO Genel Sekreteri 
Memet Barış Turabi ile KSO çalışanları takip etti.

İlgiyle izlenen koşuda birinciliği Ali Çapacı’nın sahi-
bi olduğu, yetenekli jokey Nevzat Avcı’nın idaresindeki 2 
numaralı at Siempre kazandı. Yarış sonrası protokol tri-
bününde KSO Genel Sekreteri Memet Barış Turabi, atın 
sahibi Ali Çapacı ile jokey Nevzat Avcı’ya teşekkür ederek, 
çiçek takdim etti.
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Komisyonların mayıs ayı ziyaretleri

KSO Sanayide Dijital Dönüşüm Komisyonu, Kocaeli 
Üniversitesi ile birlikte Mext Teknoloji Merkezi ve 
Model Fabrika ziyareti gerçekleştirdi.

KSO Mesleki Eğitim Komisyonu

KSO Mesleki Eğitim Komisyonu,  Özel Enka Teknik Okullarını ziyaret etti, eğitim sistemi hakkında bilgi alarak karşılıklı 
işbirliği noktasında fikir alışverişinde bulundu.
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KSO’dan Macaristan’a heyet ziyareti
Kocaeli Sanayi Odası heyeti, Macaristan’ın en büyük sanayi fuarlarından 

biri olan Industry Days ve Automotive Hungary Fuarı’na ziyaret 
gerçekleştirdi.

Kocaeli Sanayi Odası (KSO) ve 
Doğu Marmara ABİGEM orga-
nizasyonunda, üye firmaların 

rekabet gücünü artırmak ve global pa-
zarda iş ortakları bulmalarını sağlamak 
amacıyla düzenlenen yurtdışı heyet zi-
yaretlerine bir yenisi daha eklendi. Bu 
kapsamda KSO üyesi 17 kişilik heyet 
16-18 Mayıs tarihlerinde Macaristan’ın 
en büyük sanayi fuarlarından biri olan 
Industry Days ve Automotive Hungary 
Fuarı’na ziyaret gerçekleştirdi.

- Macar Heyet ile ikili görüşmeler
KSO Yönetim Kurulu Başkanı Ayhan 

Zeytinoğlu, Meclis Başkanı Hasan Tah-
sin Tuğrul ve KSO üyesi iş insanlarının 
katılım gösterdiği ziyaret kapsamında 

ilk olarak Macaristan Ticaret ve Sanayi 
Odası yetkilileri ve üyeleri ile bir araya 
gelindi. Macar-Türk Komitesi Yönetim 
Kurulu Üyesi Gabor Kiss ve Macaristan 
İhracatı Teşvik Ajansı HEPA Temsilcisi 
Tamas Vitarius ile Avrupa İşletme-
ler Ağı partneri Győr-Moson-Sopron 
County Sanayi ve Ticaret Odası Sekre-
teri Erika Dr. Hollósi Kalmárne, Győr-
Moson-Sopron bölgesi ve ekonomisi 
ile alakalı tanıtım yaparak Türk firma-
ları yatırım alanlarına ilişkin bilgilen-

dirdi. KSO Başkanı Ayhan Zeytinoğlu 
da Kocaeli Sanayi Odası ve Kocaeli sa-
nayisine dair sunum gerçekleştirerek 
muhtemel ticari işbirliği alanları ko-
nusunda Macar heyeti bilgilendirmede 
bulundu. Toplantı sonrası KSO heyeti 
ve Macar katılımcı firmalar arasında 
ikili iş görüşmeleri gerçekleştirildi. Gö-
rüşmelerde hem ülkeler arası hem de 
Kocaeli’deki iş fırsatları değerlendirildi.

- Büyükelçi KSO Heyetini ağırladı
KSO heyeti bu verimli görüşmelerin 

ardından Macaristan Türkiye Büyükel-
çisi Gülşen Karanis Ekşioğlu tarafından 
ağırlandı. Ziyarette, iki ülke arasındaki 
yatırım imkanları ve fırsatlar ile ilgili 
görüş alışverişinde bulunuldu. Büyü-
kelçi Ekşioğlu, Kocaelili iş adamlarını 
bölgeyle alakalı bilgi aktardı. KSO heye-
ti, büyükelçilikteki ziyaretin sonrasında 
Macar-Türk Komitesi Yönetim Kurulu 
Başkanı Andras Rev ile bir araya geldi.

[ziyaretler ►
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- Fuar ziyaret edildi
KSO heyeti, Macaristan ziyareti 

kapsamında eşzamanlı olarak ger-
çekleştirilen ‘10. Automotive Hungary’ 

ve ‘9. Industry Days’ fuarlarına katıldı. 
Dünyanın birçok yerinden çok sayıda 
tedarikçi ve hizmet sağlayıcıyı buluş-
turan fuarlarda KSO heyeti hem yeni 
teknolojileri yerinde inceleme fırsatı 
buldu hem de iş bağlantıları kurmak 
adına ikili görüşmeler gerçekleştirdi.

Otomotiv üretim endüstrisinin ye-
niliklerini kapsayan, dünya markaları 
ve pazar liderleri ile KOBİ’lerin bir ara-
ya geldiği fuarda; otomasyon, kaynak 
teknolojileri, 3D yazıcılar, endüstriyel 

elektronik otomotiv, otomotiv yan sa-
nayi ve daha birçok sektöre ilişkin bilgi 
edinen KSO heyeti, ziyaretten oldukça 
memnun kaldı.
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Amerika Greater Houston Partnership ziyareti

[ziyaretler ►

Kocaeli Sanayi Odası Başkanı Ayhan Zeytinoğlu Amerika’nın en büyük iş 
organizasyonlarından biri olan Greater Houston Partnership’i ziyaret 
ederek CEO Bob Harvey, Avrupa Orta Doğu ve Afrika Direktörü Jeffrey 

Blair ve yetkili isimlerle bir araya gelerek iki ülke arasındaki iş fırsatları ko-
nusunda fikir alışverişinde bulundu.

TOBB Kimya Sanayi Meclisi toplandı

Kocaeli Sanayi Odası (KSO) Başkanı Ayhan Zeytinoğlu,  sorumlu olduğu TOBB Kimya Sanayi Meclisi toplantısına katıldı. 
Toplantıda; 12. Kalkınma Planı, kimya sektörünün sorunları ve çözüm önerileri ile ihracattaki gelişmeler görüşüldü.
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Okul müdürleri ‘Sanayide Kadın Eli projesi’ için toplandı

[kadın girişimciler ►

TOBB Kocaeli Kadın Girişimciler Kurulu ve Kocaeli İl Milli Eğitim 
Müdürlüğü işbirliğinde bir araya gelen okul müdürleri Sanayide Kadın Eli 

projesi hakkında bilgi edindi.

TOBB Kocaeli Kadın Girişimci-
ler Kurulu’nca sanayide kadın 
istihdamını artırmak amacıyla 

yürütülen Sanayide Kadın Eli projesi-

nin yaygınlaşması için okul müdürleri 
ile toplantı düzenlendi. Kocaeli Sana-
yi Odası ev sahipliğinde gerçekleşen 
toplantıya; Kadın Girişimciler Kurulu 
Başkanı Nurcan Babalık, Kocaeli İl Milli 
Eğitim Müdür Yardımcısı Mustafa Do-
ğan, Kocaeli Milli Eğitim Mesleki Eğitim 
Koordinatörü Hasan Menteş ve okul 
müdürleri katılım sağladı.

- Mesleğin cinsiyeti olmaz
Kocaeli Kadın Girişimciler Ku-

rulu Başkanı Nurcan Babalık, Kadın 
Girişimciler’ in 
çalışmaları hak-
kında bilgi ver-
dikten sonra 
ilimizde çalışan 
kadın oranın 
yüzde 29’lar-
da olduğundan 

bahsederek, “Mes-
lek liselerinden 
mezun olan kızla-
rımızın sanayide 
istihdam edilmesi 
önceliğimiz olma-
lıdır. Meslek lise-
lerinden mezun 
olan kızlarımıza 

ulaşabilmek için işbirliği yapmalıyız” 
çağrısında bulundu. Sanayide Kadın Eli 
projesinin ana amacını paylaşan Ba-
balık, “Sanayide kadın çalışamaz algı-
sını değiştirmek, önyargıları yıkmak ve 
paradigma değişimine öncülük ederek 
kadınların istihdama katılmalarını sağ-
lamak istiyoruz. Hedefimiz; mesleğin 
cinsiyeti olmadığını, kadınların çalışma 
hayatının her alanında, fırsat eşitliği 
verildiğinde başarıyla var olabileceğini 
göstermektir” dedi.

- Okul müdürleri projeye tam des-
tek verdi

Kocaeli Milli Eğitim Mesleki Eğitim 
Koordinatörü Hasan Menteş, müdürlük 
koordinasyonunda yürütülen ‘Mesle-
ğim Var Umudum Var’ projesi hakkında 
bilgilendirmede bulundu. Toplantıda, 
okul müdürleri sanayide kadın istihda-
mına yönelik düşüncelerini ve öneri-
lerini paylaştı, projenin yaygınlaşması 
için çabalayacaklarını söyleyerek, “Ka-
dının sanayide gereken yerlerde istih-
dam edilmesi önceliğimiz olmalı” ortak 
fikrinde buluştu.  
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[ziyaretler ►

Ummanlı iş insanı Chandran KSO’yu ziyaret etti

Kocaeli Sanayi Odası’nı ziyaret eden Ummanlı iş insanı Biju Chandran ve beraberindeki heyeti KSO Yönetim Ku-
rulu Üyesi Bora Ergene ve Genel Sekreter Memet Barış Turabi ağırlayarak Kocaeli’yi tanıttı. Ziyarette iki ülke ve 
Kocaeli’deki iş fırsatlarından bahsedildi.

SGK İl Müdürlüğü ile seminer düzenlendi

Kocaeli Sanayi Odası ev sahipliğinde SGK Kocaeli İl Müdürü İsmail Ünlü’nün katılımı ile “7440 Sayılı Bazı Alacak-
ların Yeniden Yapılandırılması İle Bazı Kanunlarda Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun” hakkında firma yetkilileri 
bilgilendirildi.



�� Kocaeli Odavizyon

eTwinning okulu olmaya hak kazanan Mehmet Sinan Dereli 
Ortaokulu, kalite belgeleri ile sayılı okullar arasında

Dereli Ailesi tarafından kurularak özel bir protokol ile Milli Eğitim Bakanlığı’na 
devredilen Dereli Okulları’ndan Mehmet Sinan Dereli Ortaokulu Türkiye’nin sayılı 

okulları arasında yer alıyor. Okul Müdürü İsa Dede, yaptığı uluslararası eğitim 
ve öğretim çalışmaları ile gerekli kriterleri sağlayarak dünya çapında 4 bin 485 
eTwinning okulu arasına girmeyi başaran, Mehmet Sinan Dereli Ortaokulu’nun 

sahip olduğu kalite ve İSG belgeleri ile sadece Kocaeli’de değil Türkiye’de de sayılı 
okullar arasında yer aldığını Odavizyon Dergisi'ne anlattı.

Eğitimde kalitenin öncüsü olarak 
yaptıkları uluslararası eğitim ve 
öğretim çalışmaları ile gerek-

li kriterleri sağlayarak dünya çapında 
4 bin 485 eTwinning okulları arasına 
girme başarısı gösterdiklerini anlatan 
Mehmet Sinan Dereli Ortaokulu Okul 
Müdürü İsa Dede, eTwinning projeleri 
ve Türkiye’de sayılı okullar arasına gir-
me başarısı gösterdikleri kalite belge-
lerini Odavizyon Dergisi ile paylaştı.

eTwinning projeleri ile bölgedeki 
okullara rol model olduklarını anlatan 
M.Sinan Dereli Ortaokulu Okul Müdürü 
İsa Dede, eTwinning projelerinin isim-
lerini şöyle sıraladı: “STEM in Nature, 
Mysterious World of Maths, I Learn 
the internet safety, I protect my future, 
I learn coding, I code my future, My Sc-
hool your school our perfect european 
school, let’s be penpals ve Gamified 
English.” Avrupa kalite etiketleri alan 
uluslararası projelere imza atan Sinan 
Dereli’de 2 tane eTwinningh projesi-
nin halen aktif olarak yürütüldüğünü 
söyleyen İsa Dede, aldıkları belgelerle 
de sadece Marmara Bölgesinde değil 

Türkiye genelinde ilkleri başardıklarını 
anlattı.

İsa Dede, Sinan Dereli Ortaokulu’nun 
2015 yılından itibaren sahip olduğu ve 

2018 yılından bu yana da Milli Eğitim 
Bakanlığı denetçileri tarafından veril-
meye başlanan OHSAS 18001 belgesine 
sahip olan Türkiye genelindeki 26 oku-
lundan Kocaeli ilinde bu belgeye sahip 
olan tek okul olduklarını söyledi. Bu 
belgenin iş sağlığı ve güvenliği konu-
sunda okulun tüm birimlerinin güvenli 
olduğunun Bakanlık tarafından da tes-
cillendiğini gösteriyor olması nedeni ile 
oldukça önemli olduğunu söyleyen İsa 
Dede, 2021 yılında yine Türkiye’de sa-
dece 23 okulun sahip olduğu ISO 45001 
belgesine de Kocaeli’den sahip tek okul 
olduklarını, 2022 Aralık ayında ise de-
netimlerin tamamlanarak belgesi de-
vam eden 45 kurumdan biri olduklarını 
belirtti.

Okulda aktif olarak yürütülen 4 
Erasmus projesi de olduğunu belirten 
İsa Dede, bunları Matematik öğrenme 
güçlüğü ve diskalkuli olan öğrencilere 

[eğitim ►

Kodlama Sınıfı

Okul Müdürü 
İsa DEDE
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matematik öğretme, süper kahraman, 
müziği sev – kendini sev, duygusal 
zeka ve cinsiyet ayrımcılığına dayalı 
akan zorbalığı” şeklinde sıraladı.

Okullarının bir devlet okulu olarak 
özel okullar gibi branş ve sosyal et-
kinliklere de ağırlık veren bir pilot okul 
gibi eğitim – öğretim yaptığını anlatan 
İsa Dede, tekno tasarım, müzik, fen la-
boratuvarı, akıl oyunlarının ilgili ders-
lere özel sınıflarda yapıldığını, okul 
kütüphanesine kayıtlı 7 bin 500 kitabın 
bulunduğu kütüphanenin ise Türkçe 
derslerinde mutlaka kullanıldığını kay-
detti.

8 yıldır Sinan Dereli’de görev ya-
pan İsa Dede, okullarda bir başarının 
yakalanması ve o başarının devam 
etmesi için liderin çok önemli oldu-
ğunu ancak bunun tek başına yeterli 
olmayıp,öğretmenlerinden öğrenci-
lerine, proje yürütücü öğretmenlere 
kadar bir ekip işi olduğunu sözlerine 
ekledi.

Yemekhane

Müzik Sınıfı

Kütüphane

Laboratuvar
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Meslek liseleri tasarladı; 
Solidworks ile ödüller sahiplerini buldu

Kocaeli Sanayi Odası Mesleki Eğitim Komisyonu organizasyonunda, 
Kocaeli İl Milli Eğitim Müdürlüğü ve Tekyaz firması işbirliği ile ‘Doğal 

Afetler’ temalı ‘Meslek Liseleri Tasarlıyor, Solidworks ile Tasarım 
4.0 Yarışması’ gerçekleştirildi. Doğal afetler ile ilgili yenilikçi fikirler 

ile tasarım yapan öğrencilere “Geleceğin Tasarımı Ödülü”, “Özgün 
Tasarım Ödülü”, “En İyi Sunum Ödülü” ve “Jüri Özel Ödülü” olmak üzere 4 

kategoride ödül verildi.

Kocaeli Sanayi Odası Mesleki Eği-
tim Komisyonu organizasyo-
nunda, Kocaeli İl Milli Eğitim Mü-

dürlüğü ve Tekyaz firması işbirliği ile 
‘Doğal Afetler’ temalı ‘Meslek Liseleri 
Tasarlıyor, Solidworks ile Tasarım 4.0 
Yarışması’ gerçekleştirildi. Leyla Ata-
kan Kültür Merkezi’nde gerçekleştiri-
len ödül törenine; KSO Yönetim Kurulu 
üyesi Birol Bozkurt, KSO Genel Sekre-
teri Memet Barış Turabi, KSO Mesleki 

Eğitim Komisyonu Başkanı Filiz Özoğul 
Şahinoğlu, İl Milli Eğitim Şube Müdürü 
Hayati Aydın, Doğu Marmara Gümrük 
ve Ticaret Müdürü Yaşar Yaman Ocak, 
Körfez Ticaret Odası Yönetim Kurulu 
Üyeleri ile Genel Sekreter Berat Nas, 
Tekyaz Teknolojik Yazılımlar ve Ma-
kine A.Ş. Genel Müdürü İlker Uludağ, 
Solidworks Satış Müdürü Emin Cenal, 
okul müdürleri, eğitimciler, öğrenciler 
ile çok sayıda davetli katıldı.

- Kocaeli’den 24 meslek lisesi ya-
rışmaya katıldı

‘Doğal Afetler’ temalı yarışmaya 
Kocaeli’deki meslek liselerinden 24 
Okul, 72 ekip ve 190 öğrenci ile müra-
caat ederek yeteneklerini ve bilgilerini 

sergiledi. İlimizde tasarım kültürünün 
yaygınlaştırılması ve özendirilmesi, 
yenilikçi fikirlerin desteklenmesi, mes-
leki ve teknik eğitim - sanayi işbirliğine 
katkı sağlanması ile Türkiye’de yaşa-
nan ve yaşanabilecek doğal afetlere 
dikkat çekilmesinin amaçlandığı yarış-
maya başvuru yapan ekiplere, Kocaeli 
Sanayi Odası üyeleri mentörlük yapa-
rak yol gösterdi.

- Sanayi - meslek 
lisesi işbirliği
Yarışmanın ödül tö-

reni saygı duruşun da 
bulunulması ve İstiklal 
Marşı’nın söylenmesi ile 
başladı. Ardından Koca-
eli Sanayi Odası Mesleki 
Eğitim Komisyonu Başka-
nı. Filiz Özoğul Şahinoğ-
lu, tasarım yarışmasının 
sanayi ve meslek lise-
leri arasındaki işbirliğini 
güçlendirdiğini, gelecek 
senelerde diğer illeri de 

kapsayacak şekilde bir organizasyon 
gerçekleştirmek istediklerini, çalış-
maların şimdiden başladığını söyledi. 
Şahinoğlu, “Büyük bir takdiri de yarış-
maya katılan 190 öğrencimiz, öğret-
menlerimiz ve okul müdürümüz hak 
ediyor” dedi. Protokol konuşmalarının 
ardından ödül törenine geçildi.

- 4 kategoride ödüller sahiplerini 
buldu

İlk olarak mentörlük yapan 19 fir-
manın temsilcisine, Solidworks eğitimi 
alan ve Amerika’daki Certified SOLI-
DWORKS Associate- CSWA sertifika 
sınavına katılarak başarılı olan 26 öğ-
renciye belgeleri takdim edildi. Ayrı-
ca yarışmaya katılarak finale kalan 16 
ekibe de teşekkür belgesi sunuldu. Son 
olarak yarışmaya müracaat edip, do-
ğal afetler (deprem, sel, yangın, kurak-
lık) ile ilgili yenilikçi fikirler ile tasarım 
yapan öğrencilere “Geleceğin Tasarımı 
Ödülü”, “Özgün Tasarım Ödülü”, “En İyi 
Sunum Ödülü” ve “Jüri Özel Ödülü” ol-
mak üzere 4 kategoride ödül verildi.

[eğitim ►
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GELECEĞİN TASARIMI ÖDÜLÜ:
-SELİM YÜREKTEN MESLEKİ ve 
TEKNİK ANADOLU LİSESİ
Takım İsmi: Yenerji41
Proje İsmi: ÖRÜMCEK
Takım Mentoru/Firma: 
Sağlam Metal San. ve Tic. AŞ.
Takım Danışman Öğretmeni: 
A.Emre Ceylan
Takım Üyeleri: Yusuf Başoğlu
(10.000 TL Hediye Çeki)
Ceyda Nur Bilgin
(10.000 TL Hediye Çeki)

ÖZGÜN TASARIMI ÖDÜLÜ:
-ÖZEL ENKA MESLEKİ ve 
TEKNİK ANADOLU LİSESİ
Takım İsmi: EnkaCharge
Proje İsmi: İnsan Dedektörü
Takım Montorü/Firma: Tekiş 
Teknik Erozyon Kalıp San. ve 
Tic. A.Ş.
Takım Danışman Öğretmeni: 
Akın Gezgin
Takım Üyeleri:
Baran Başhan
(8.000 TL Hediye Çeki)
Elif Ilman 
(8.000 TL Hediye Çeki)

ÖZGÜN TASARIMI ÖDÜLÜ:
-KOTO AOSB MESLEKİ ve 
TEKNİK ANADOLU LİSESİ
Takım İsmi: Kotomasyon
Proje İsmi: İnsansız Enkaz Altı 
Arama-Planlama Aracı
Takım Mentoru/Firma: 
Başaraneller Makina İmalat 
Oto San Tic Ltd Şti
Takım Danışman Öğretmeni: 
Mehmet Emin Kömürcü
Takım Üyeleri: Furkan Aktaş 
(8.000 TL Hediye Çeki)
Cihad Eroğlu 
(8.000 TL Hediye Çeki)

EN İYİ SUNUM ÖDÜLÜ
-ATATÜRK MESLEKİ ve 
TEKNİK ANADOLU LİSESİ
Takım İsmi: AYDINLATICILAR
Proje İsmi: Solar masa
Takım Mentoru/Firma: 
Güzeller Eğt. Tic. ve San.Ltd.Şti.
Takım Danışman Öğretmeni: 
Bülent Arslantaş
Takım Üyeleri: Salih Akar 
(6.000 TL Hediye Çeki)
Sıla Bulut 
(6.000 TL Hediye Çeki)
Halil Emre Doğmuş 
(6.000 TL Hediye Çeki)

JÜRİ ÖZEL ÖDÜLÜ:
-ÖZEL ENKA MESLEKİ ve 
TEKNİK ANADOLU LİSESİ
Takım İsmi : SODA
Proje İsmi: Yangın Tahliye 
Mekanizması
Takım Mentoru/Firma : 
Demirok Mekatronik İmalat ve 
Taah. A.Ş. Muhammet Çalışkan
Takım Danışman Öğretmeni : 
Akın Gezgin
Takım Üyeleri : Efrail Toprak 
Şengül (6.000 TL Hediye Çeki)
Halil Barküz ve
İbrahim Talha Sülün 
(6.000 TL’şer  Hediye Çeki)
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Referans no: BRFR20230608018
İklim değişikliği ve risk yönetimi ile ilgili yenilikçi çözümlerin tasarımı ve 
üretiminde uzman Fransız mühendislik şirketi, su geçirmez teknik tekstilden 
yapılmış patentli bir ürünü endüstriyel ölçekte üretmek için endüstriyel ortak 
aramaktadır. Beklenen işbirliği imalat veya taşeronluk anlaşması kapsamın-
da olacaktır.

Referans no: BRPT20230525025
Enerji verimliliği çözümlerinin teknik analizi ve uygulamasında 12 yılı aş-
kın deneyime sahip Portekizli bir KOBİ, teklif portföyüne eklemek için yeni 
yenilikçi ürünler aramaktadır. Şirket, ticari anlaşma yapmak üzere enerjiyi 
azaltmak için teknolojik çözümler üreten ve/veya dağıtan endüstriyel ortaklar 
aramaktadır.

Referans no: BRPL20230523006
Sağlıklı gıda, kahve, temizlik ürünleri ve diğer hızlı tüketim mallarının dis-
tribütörü ve ithalatçısı olan Polonyalı şirket, Polonya pazarına sunulabilecek 
yeni, orijinal ve farklı ürünler aramaktadır. Şirket, dağıtım hizmetleri veya 
ticari acentelik sözleşmesi temelinde işbirliği ile ilgilenmektedir.

Referans no:  BRPL20230511009
Polonya’dan çok şubeli toptancı, ev ve bahçe ekipmanları ithalatçısı ve distri-
bütörü, ev ve bahçe ürünleri üreten ortaklar aramaktadır.

Referans no: BRGB20230428024
Bir İngiliz şirketi, her kişinin ihtiyacına göre uyarlanabilen modüler bir masa 
düzenleyici tasarladı ve geliştirdi. Düzenleyici, masanın veya küçük çalışma 
alanının üzerindeki dikey alanı kullanarak dağınıklığı ortadan kaldırarak ka-
ğıtlar, dizüstü bilgisayar, PC, monitör ve/veya diğer cihazlar için daha fazla 
alan bırakır. Yüksek kaliteli bitmiş ahşap prototipler ve ürünler üretmek için 
sürdürülebilir kaynaklı ahşap kullanan ahşap ürünler üreticisi aramaktadır.

Referans no:  BRIT20230428011
İtalyan şirket, glüten\şeker\laktoz içermeyen ürünler (makarna, atıştırmalık-
lar, bisküviler, tatlı karışımları, dondurma külahları...) gibi geniş ve sağlıklı 
gıda ürünleri distribütörüdür. Şirketin ürün portföyü, arancini, scaccia ve 
cannoli gibi Sicilya lezzetlerini içerir. Şirket ürün yelpazesini genişletmek için 
yenilikçi ve yüksek kaliteli sağlıklı gıdalar aramaktadır.

Referans no: BRDK20230426007
Avrupa olmak üzere çeşitli ülkelerden bebek ve çocuk ekipmanları ithal eden 
ve bu ürünlerin tüm İskandinavya’da dağıtımını yapan Danimarkalı firma, 
bebek ve çocuk ekipmanları sağlayacağı (kendi markalarıyla)  tedarikçiler 
aramaktadır. 

Referans no:  BRGR20230427005
Düşük (LDPE) ve yüksek (HDPE) yoğunluklu polietilen ve polipropilenden 
(PP) ve ayrıca nişasta bazlı biyolojik olarak parçalanabilen malzemelerden 
ambalaj ürünleri üreten Yunan firma, teknik destek işbirliğini de kapsayan 
ticari anlaşma yapmak üzere düşük polietilenden (LDPE) ve yüksek polietilen 
(HDPE) geri dönüştürülmüş ve geri dönüştürülebilir hammadde üreticileri 
aramaktadır.

Referans no: BRNL20230405014
Otomotiv endüstrisindeki geniş bir uygulama yelpazesi için yüksek hassasiyetli 

AVRUPA İŞLETMELER AĞI DOĞU MARMARA ABİGEM
TİCARİ ve TEKNOLOJİK İŞBİRLİĞİ PLATFORMU

Yayınlanan profiller hakkında bilgi 
almak yada firmanıza uygun profili ara-
mak için Doğu Marmara ABİGEM ile 
iletişime geçebilirsiniz.

Kocaeli Merkez Ofisi
0 262 323 08 56
Yelda Kanpara ve Burak Çakır
ykanpara@abigemdm.com.tr; 
bcakir@abigemdm.com.tr

Avrupa İşletmeler Ağı,  Avrupa Birliği ile 
ilgili konularda, özellikle KOBİ ölçeğindeki ku-
rumlar için önemli başvuru noktalarından biri-
dir. Bu ağ, belirgin sorulara ana dilde ve pratik 
yanıtlar sunmak üzere organize olmuştur. Yapı 
içinde yaklaşık 600 adet yerel organizasyon 
bulunmakta, bu organizasyonlar yaklaşık 4 
bin çalışanı ile girişimcilere rekabetçi güçleri-
ni desteklemek amacıyla hizmet vermektedir.  
Yaklaşık 4 bin çalışanın birbiri arasında ile-
tişim kurmak için yapılandırılan ağ üzerinde 
iletişime geçtiğimiz KOBİ’lerin bilgileri potan-
siyel işbirliği fırsatları için yayınlanmaktadır. 
Projenin amacı projeye dahil olan tüm ülkeler 
arasındaki ekonomik faaliyetleri geliştirmek ve 
genişletmektir.

Bu bağlamda, Avrupa İşletmeler Ağı Doğu 
Marmara Konsorsiyumu’nun bir parçası olan 
Doğu Marmara ABİGEM yayınlanan yabancı 
KOBİ profillerini Türk firmalar ile paylaşmak-
ta ve Türk firmaların bilgilerini ticari işbirliği 
profil formu oluşturarak sistemde yayınlamak-
tadır. Ticari yada teknolojik işbirliği fırsatı ara-
yan, dışa açılmak ve pazar payını genişletmek 
isteyen firmalar ücretsiz olarak bu hizmetimiz-
den faydalanabilirler.

Ticari ve Teknolojik İşbirliği Teklif ve Talepleri
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